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Выдавец:УП «Народная Воля».
Кошт — свабодны.
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Учора ў Маскве адбылася пятая (?!) за 2021 год сустрэча 
Уладзіміра Пуціна і Аляксандра Лукашэнкі.

ЛІСТ З РЭДАКЦЫІ

Не губляйце сувязі 
з «Народнай Воляй»!

Шаноўныя прыхільнікі «Народнай Волі»!
Мы разумеем, якую ролю ў Вашым жыцці адыгрывае незаангажаванае свабоднае 

СЛОВА, якое не прайшло праз абмежаванні жорсткай цэнзуры.
Такое свабоднае СЛОВА вось ужо 27-ы год даносіць «Народная Воля». І рэдакцыя пры-

кладае ўсе высілкі для таго, каб наша і ваша газета як мага хутчэй змагла друкавацца на 
паперы і даходзіць да чытачоў у ранейшым варыянце. На жаль, пакуль нам адмоўлена 
ў паліграфічных паслугах як у Беларусі, так і ў Расіі. А таму працягваем выдаваць 
«Народную Волю» ў электронным варыянце. Вядома ж, не ўсе Вы, сябры, карыстаецеся 
камп’ютарам. Але выйсце ёсць: не можа быць, каб нехта з Вашых родных, сяброў, суседзяў, 
саслужыўцаў не быў у ладах з сучаснымі інфармацыйнымі тэхналогіямі. Папрасіце іх, 
каб яны за Вашы сродкі падпісалі Вас на PDF-версію газеты, і ўжо праз іх Вы зможаце 
атрымліваць самыя свежыя нумары «Народнай Волі» ў раздрукаваным выглядзе.

Падпісацца на PDF-версію «Народнай Волі» можна на сайце belpressa.by. Для гэтага 
трэба зайсці на сайт belpressa.by, націснуть ўкладку «2021» і выбраць месяцы, на якія вы 
будзете афармляць падпіску.

Паколькі рэдакцыя ўжо каторы месяц не мае даходаў ад рэалізацыі выдання праз «Белпошту» і 
«Белсаюздрук», то мы рэальна зацікаўлены ў павелічэнні падпісчыкаў на PDF-версію.

Асобна звяртаемся да тых, хто мае магчымасць праявіць адрасную дабрачыннасць. Ёсць 
некалькі спосабаў пералічыць грашовыя сродкі (даём рэквізіты ў рускамоўным варыянце) 
на рэдакцыйны рахунак.

1.Через ЕРИП:
СМИ – Н (просто буква) – «Народная Воля» – Добровольные взносы.
2.Через БАНК:
ИЧУП «Народная Воля». 220030 г.Минск, ул.Энгельса, 34а
р/с BY08 PJCB 3012 0065 3510 0000 0933,
Код PJCBBY2X, ЦБУ 113 «Приорбанк» ОАО, г.Минск
УНП 100961759, ОКПО 37381505
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Вы – з «Народнай Воляй», 
«Народная Воля» – з Вамі!

Молчать! 
Бояться!
Задам неожиданный вопрос. Вы знаете, кто такой 

хлыщ? Вот говорят: молодой хлыщ, самодовольный 
хлыщ, легкомысленный хлыщ… Кто это?

В серии «Шедевры мировой литературы» недавно 
был переиздана книга известного российского лите-
ратурного критика, друга и сподвижника Некрасова 
Ивана Панаева «Великосветский хлыщ». В ней – целая 
серия очерков о хлыщах. Значит, надо понимать, что 
слово не такое уж страшное: явно не матное, не бранное, 
не табуированное. Что-то из разряда франт, рисовщик, 
пижон… Не комплимент, конечно. Но за «не компли-
менты» у нас вроде бы не наказывали. Однако бело-
русская действительность доказывает, что нет того дна, 
которое невозможно пробить.

Как сообщают правозащитники, Минский район-
ный суд наказал некоего Николая Антоновича полу-
тора годами «домашней химии» по статье 391 УК РБ 
за оскорбление судьи. Во время процесса Антонович, 
недовольный тем, как себя ведет судья, произнес в его 
адрес: «Сидит какой-то молодой хлыщ…» Как ответоч-
ка прилетело не замечание и даже не штраф, а обвине-
ние и наказание по статье Уголовного кодекса.

В политических процессах нас уже ничто не удивля-
ет, в политических процессах все абсурды списывают на 
«целесообразность момента». Но гражданин Антонович 
судился с соседкой по даче. Никакой политики в его 
судебной истории поначалу не было. Но итог – как у 
всех: судья обиделся и наказал обидчика точно так же, 
как наказывают «политических».

Почему я пишу про некоего гражданина Антоновича, 
когда на этой неделе непонятно за что огромными 
тюремными сроками – больше, чем за убийство, – нака-
зали Марию Колесникову и Максима Знака? Потому что 
многие до сих пор тешат себя иллюзией, что если они к 
политике не имеют отношения, то происходящее в стра-
не их не коснется.

Коснется!
Ведь милиционеры либо понимают, что бесчело-

вечно избивать нельзя никого, либо им это позволе-
но. Прокуроры либо следят за соблюдением законов, 
либо делают видимость, что следят. Судьи, идеологи, 
агитпроп либо понимают, что люди имеют право быть 
недовольными и высказывать свое недовольство, либо 
они всем и без разбора затыкают рот, не стесняясь в 
методах.

Сегодня наша власть именно это и делает – всем без 
разбора затыкает рот. Людей судят пачками по уголов-
ным статьям за нелестные комментарии о президенте, 
милиционерах, чиновниках и даже за анекдоты. 

6 сентября государственное агентство БЕЛТА сооб-
щило о задержании рекордсмена – 35-летнего грузчика 
из Гомеля. Уточняется, что «в одну из апрельских ночей 
мужчина разместил оскорбительные комментарии в 
адрес 19 высших государственных должностных лиц 
страны и руководящих работников госорганов, включен-
ных в кадровый реестр главы государства».

Аж 19 обиженных!!! Я очень надеюсь, что этого чело-
века не расстреляют. Особенно если все эти люди тон-
кой душевной организации исстрадались из-за какой-
нибудь характеристики типа «хлыщ»… 

Но надо понимать, что если так пойдет и дальше, то 
наказывать придется тех, кто смотрел представителю 
власти прямо в глаза, а не в пол; кто не подходил к высо-
копоставленной особе на полусогнутых; кто осмелился 
говорить громко и внятно, без дрожи в голосе… Ведь 
логика запугивания предполагает, что градус страха 
надо усиливать. До какого предела готовы дойти бело-
русские власти, если ограничители в виде здравого 
смысла давно пройдены? Боюсь, ответа на этот вопрос 
не знает никто.

Сегодня обществу дана четкая команда: «Молчать! 
Бояться!» На данный момент в Беларуси не могут выхо-
дить независимые газеты, заблокированы почти все 
негосударственные общественно-политические интер-
нет-ресурсы, за решеткой «голос народа» – 28 журнали-
стов, десятки, если не сотни простых людей уже осуж-
дены за нелестные высказывания и комментарии, и не 
известно, сколько еще ждут приговора...

Только зачем это всё, если известно старое, прове-
ренное веками правило: «Бойся не тех, кто в гневе кри-
чит, бойся тех, кто молчит»?

Подобные «мудрости» сочиняли дураки? Мы перепи-
шем мировой опыт человеческого общежития? Ой ли!

Белорусские власти закрыли-закупорили плотной 
крышкой репрессий, запретов, цензуры кипящий котел 
общественного мнения и ждут, что случится дальше. Ну 
так сразу скажу: если все усилия по-прежнему направ-
лены на то, чтобы не слышать людей, то ничего хороше-
го не случится.

                         АКТУАЛИИ                         АКТУАЛИИ

Светлана КАЛИНКИНА SOS!
Паводле інфармацыі 

праваабаронцаў, 
у Беларусі 

659 палітвязняў
У жніўні 136 чалавекам былі вынесены 

прысуды па палітычна матываваных 
крымінальных справах.

У месцах зняволення на канец жніўня 
знаходзіліся 653 вязні.

У следчых ізалятарах працягваюць утрымлівацца 
такія вядомыя праваабаронцы, як Алесь Бяляцкі, 
Валянцін Стэфановіч, Уладзімір Лабковіч, Марфа 
Рабкова, Леанід Судаленка, валанцёры Таццяна 

Ласіца і Андрэй Чапюк.
Вярхоўным судом Рэспублікі Беларусь 

пазбаўлены рэгістрацыі Беларуская асацыяцыя 
журналістаў, Беларускі ПЭН-цэнтр, «Экадом», 

ліквідаваны або знаходзяцца ў працэсе ліквідацыі 
каля 200 некамерцыйных арганізацый.

З-ЗА КРАТАЎ

СТОП-КРАН

Ірына Леўшына 
адмаўляецца даваць 

паказанні
Галоўны рэдактар БелаПАН паведаміла на волю, што 
ніякіх следчых дзеянняў у СІЗА з ёй не праводзіцца.

«Белнафтахім» 
прыпыніў прапампоўку 

нафты па «Дружбе»
Прапампоўка спынена да 13 верасня ў напрамку Славакіі і Венгрыі.

Як паведаміў афіцыйны прадстаўнік «Транснафты» Ігар Дзёмін, «да 13 верасня 
«Белнафтахім» спыніў прапампоўку па магістральным нафтаправодзе «Дружба» ў 
напрамку на Будкавіцы і Фенешлітке, запусціўшы яе ў рэверс з-за прыёму партыі 
нафты па нафтаправодзе «Адэса–Броды» на тэрыторыю Беларусі».

Каранавірус не здаецца…
Міністэрства аховы здароўя паведаміла, што за апошнія суткі зафіксаваны 1842 

выпадкі каранавіруса (памерлі 11 чалавек), а выпісаны 1607 чалавек.
Учора паведамлялася пра 1760 выпадкаў.
З пачатку пандэміі было зафіксавана 497.420 выпадкаў. Выздаравеў 488.341 

чалавек.
За ўвесь час памерлі 3882 чалавекі.

БУДЗЬЦЕ ЗДАРОВЫ!

СТАЛА ВЯДОМА

У Сяргея Ціханоўскага 
праблемы са зрокам

Леанід Судаленка 
сустрэўся з сынам

Нагадаем: галоўнага рэдактара і 
дырэктара БелаПАН Ірыну Леўшыну 
і былога дырэктара інфармацыйнага 
агенцтва Дзмітрыя Наважылава 
затрымалі 18 жніўня. Спачатку 
– па падазрэнні ў арганізацыі або 
падрыхтоўцы дзеянняў, якія груба 
парушаюць грамадскі парадак, а паз-
ней выставілі абвінавачанне павод-
ле артыкула аб ухіленні ад выплаты 
падаткаў.

Ганна, дачка Ірыны Леўшынай, 
распавяла, што з моманту затрыман-
ня маці ёй прыйшоў ад яе толькі 
адзін ліст.

– Са слоў адваката, маці адчувае 
сябе добра, – кажа Ганна. – Ніякіх 
следчых дзеянняў не праводзіцца, 
таму што мама не дае паказанняў.

Судовы працэс над Сяргеем 
Ці ханоўскім,  Мікалаем 
Статкевічам, Ігарам Лосікам, 
блогерамі Уладзімірам Цыгано-
вічам, Дзмітрыем Паповым і 
Арцёмам Сакавым пачаўся 24 мая 
і працягваецца да гэтага часу. Суд 
праходзіць у закрытым рэжыме на 
тэрыторыі гомельскага СІЗА №3.

Сяргей Ціханоўскі напісаў, 
што ў яго ёсць пэўныя прабле-
мы са здароўем: «У цэлым здароўе 
нармальнае, але раней моцна 
перажываў, і з-за гэтага былі пра-
блемы з ціскам: 180 на 100 было. А 
праз ціск і зрок сапсаваўся…»

«Íàðîäíàÿ Âîëÿ» 
â Facebook  www.facebook.com/nv.online.info

 â Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo

Праваабаронца Ленаід Судаленка дамогся 
спаткання з сям’ёй, пра што напісаў у лісце.

«Упершыню за 8 месяцаў убачыў сына, – 
паведаміў ён. – Дзве гадзіны па тэлефоне праз два 
шкла. Тым не менш прамень святла ў цёмным 
царстве.

У верасні мне пералічаць тэрмін у 
зняволенні. Цяпер дзень у СІЗА ідзе ў залік як 
паўтара».

Суд па справе супраць палітзняволенага 
праваабаронцы Леаніда Судаленкі і валан-
цёрак Таццяны Ласіцы, Марыі Тарасенка 
пачаўся 3 верасня і праходзіць у закры-
тым рэжыме. Іх вінавацяць у «арганізацыі і 
фінансаванні дзеянняў, якія груба парушаюць 
грамадскі парадак».

Віктар ШПАК.
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СІТУАЦЫЯ

РАСЦЭНКІ ЧУЛІ?

Вновь 
подфартило?

По итогам января–июля текущего года профицит 
бюджета сектора государственного управления, в кото-
рый входят республиканский бюджет, местные бюд-
жеты и бюджет ФСЗН, выполнен с профицитом в раз-
мере 1,132 млрд рублей. При этом республиканский 
бюджет выполнен за семь месяцев с дефицитом в 0,5 
млрд рублей. Плюсовали, то есть вышли с профици-
том, местные бюджеты и ФСЗН. Что интересно, по 
итогам полугодия бюджет сектора государственного 
управления был исполнен с дефицитом в размере 
0,9 млрд рублей, и тут вдруг июль вывел его в плюс. 
В июле, когда платятся квартальные налоги, доходы 
вышли рекордными за всю историю – аж 7,131 млрд 
рублей – и на 2 млрд превысили расходы. Столь зна-
чительный успех был достигнут волшебным обра-
зом в основном за счет сверхплановых поступлений 
налога на прибыль. Того налога, план по которому 
в былые годы хронически не выполнялся. Если за 
январь–июнь налог дал 2,9 млрд, то только за один 
июль поступления по налогу на прибыль достигли 1,2 
млрд рублей.

Намного превышают план и доходы от внешне-
экономической деятельности, составившие за семь 
месяцев 2,9 млрд рублей, что есть 70,5% годового 
плана. По главным белорусским экспортным това-
рам, а это нефтепродукты, калийные удобрения и 
продовольствие, повысились мировые цены и вос-
становились доковидные объемы спроса. Пока про-
изводители других стран ограничивали производ-
ство, ряд бесперебойно работающих белорусских 
предприятий разгрузил свои склады и расширил 
рыночные ниши, в том числе за счет сравнительно 
невысоких цен и приемлемого качества продукции 
– традиционных наших фишек. Как раз одно из 
следствий коронакризиса, полезное для белорус-
ского экспорта, – глобальный рост цен на многие 
мировые товары, включая продовольствие. От это-
го выиграло наше сельское хозяйство. Выиграли в 
международной торговле и сегодня купаются в при-
были белорусский лесопромышленный комплекс и 
лесное хозяйство. Особенно лесозаготовки и лесо-
пиление. На мировом рынке летом цена кубометра 
пиломатериалов достигала рекордных 400 долла-
ров, а рентабельность этой продукции находится 
в районе 20–30%. И лес рубят – щепки летят. Хотя 
лесоустроители утверждают, что перерубов лесосе-
ки нет, деревенские жители этому не верят. 

Формированию профицита бюджета способ-
ствовала также экономная политика Министерства 
финансов, которое сокращало запланированные рас-
ходы. Например, на расходы по общегосударственной 
деятельности за 7 месяцев ушло 6,7 млрд рублей, что 
составило всего 50% от годового плана.

На руку финансовому равновесию пришлась и 
жесткая денежно-кредитная политика Нацбанка. 
Он, как и раньше, «сушит» ликвидность банкам. На 
последнем кредитном аукционе было удовлетворено 
заявок только на 80 млн рублей из запрошенных бан-
ками 478,6 миллиона. Тем самым главный регулятор 
железной рукой ограничивает рост рублевой денеж-
ной массы, а в отдельных случаях и уменьшает ее. 
Поэтому валютный курс белорусского рубля зафик-
сировался, несмотря на то, что банковская система 
переживает жестокий кризис из-за продолжающегося 
оттока валютных депозитов.

В общем, как когда-то говаривал бывший министр 
экономики Н.Снопков, «если звезды сойдутся»... Так 
вот пока звезды сходятся удачно для белорусской эко-
номики. А именно: с внешнеэкономическими факто-
рами белорусским властям явно подфартило, как это 
случалось и в прежние годы. Однако напрашивается 
главный вопрос: как долго будет продолжаться новое 
«белорусское экономическое чудо»?

Аналитики приводят и другие данные. Почему 
при росте ВВП не увеличивается розничный това-
рооборот? С ведущих белорусских предприятий 
продолжают увольнять работников больше, чем 
принимают, на тысячи человек. Строительство и 
транспортная сфера не прибавляют. По-прежнему 
многие крупные предприятия обременены долгами 
друг другу и банковской системе. Многие неподъ-
емные долги предприятий перекладываются на 
бюджет, то есть на всё общество. Никуда не делись 
обязательства по выплате госдолга. И, наконец, 
санкции. Проявление их последствий пока отложе-
но. Когда они развернутся, экспортное чудо, ско-
рее всего, сойдет на нет. Неслучайно рейтинговое 
агентство S&P недавно подтвердило негативный 
прогноз для Беларуси.

Экономика – вещь инерционная. И темпов роста 
экспорта и ВВП, набранных в первые месяцы, на мой 
взгляд, будет достаточно, чтобы пройти в финан-
совом отношении нормально этот год и выполнить 
правительственный годовой план по приросту ВВП 
на 1,8%. Но вот как будет складываться под влиянием 
нарастающих санкций Запада следующий год – в этом, 
мягко говоря, полная неопределенность.

Праца ёсць: ідзіце даіць кароў
Жыхарка вёскі Сурынка Слонімскага раёна Гродзенскай вобласці Ганна Розум, якую скарацілі 

на працы, распавядае, якія вакансіі прапаноўваюць у сучасным аграгарадку.

З-за санкцый на беларускіх 
заводах узніклі праблемы

Ад 500 
да 10 тысяч 

долараў
Колькі грошай пойдзе 

на ганарары для артыстаў 
на Дзень горада?

Днямі стала вядома, хто з артыстаў 
выступіць у Мінску на Дні горада. «Наша 
Ніва» паспрабавала падлічыць, колькі грошай 
з бюджэту пойдзе на ганарары для іх.

Асноўны канцэрт чакаецца 11 верасня 
каля Палаца спорту – там анансаваны малад-
зёжна-музычны фестываль. Хэдлайнерам 
свята стане рэпер Сярога. Яго стандартны 
ганарар – 10 тысяч долараў.

«Няважна, ён спяе адну песню ці дзесяць, 
яго дзень каштуе столькі», – патлумачыў 
канцэртны агент, як звычайна аплачваецца 
выступленне рэпера на карпаратывах.

Расцэнкі астатніх артыстаў больш сціплыя. 
Вось якія ганарары закладаліся на іншых 
дзяржаўных канцэртах: Герману Цітову – 
3000 рублёў, гурту «Дразды» – 2000, Вікторыі 
Алешка – 1700, Тэа – 1600, гурту «Статус» – 
1500.

Гурт «Радыёхваля» за 50 хвілін на сцэне 
бярэ 500 долараў.

Калі сыходзіць з такіх ганарараў, агулам 
атрымліваецца каля 14,4 тысячы долараў.

Улады Беларусі абмяркоўваюць крэдыт 
на 3 мільярды долараў з Еўразійскім 

фондам стабілізацыі і развіцця

     НЕЗАВИСИМАЯ ЭКСПЕРТИЗА

Борис ЖЕЛИБА, профессор, 
доктор экономических наук

ЛЁСЫ ЛЮДСКІЯ

Сітуацыя
Ганна Артураўна Розум больш за дзесяць 

гадоў адпрацавала памочніцай выхавацеля ў 
школе-садку вёскі Сурынка Слонімскага раёна. 
Сёлета яе пасаду скарацілі па прычыне таго, 
што дзяцей у садку стала менш: калі раней былі 
дзве групы – старэйшая і малодшая, то зараз 
засталася толькі адна, у якую ходзяць дзеткі ад 
2 да 6 гадоў.

– Нам паабяцалі, што калі набяром 17 дзяцей, 
то пакінуць дзве групы, – распавядае жанчына. 
– Мы хадзілі па вёсцы, прасілі людзей, каб яны 
аддавалі сваіх дзетак у садок. Набралі 17 чалавек, 
а нам загадчыца аддзела адукацыі кажа: для двух 
груп такой колькасці дзетак ужо недастаткова – 
патрэбна 22.

Не знайшлі падтрымкі ў аддзеле адукацыі 
Слонімскага райвыканкама і просьбы бацькоў 
пакінуць у школе-садку дзве групы.

Так жанчына засталася без працы. А мела яна 
для вёскі, як сама заўважае, не самы малы заробак 
– 650 рублёў у месяц.

Жыве Ганна Артураўна з мужам, які працуе 
ў мясцовай гаспадарцы трактарыстам і зарабляе 
каля 700 рублёў. У сям’і чацвёра дзяцей. Дзве дачкі 
маюць свае сем’і, у спадарыні Ганны трое ўнукаў. 
А малодшыя дзяўчынкі – 14 і 17 гадоў – жывуць 
з бацькамі. Старэйшая з іх сёлета паступіла ў 
медыцынскі каледж на платнае аддзяленне.

– Трэба аплачваць вучобу дачкі, а на адзін заро-
бак мужа мы ўсё не пацягнем, – кажа жанчына.

Праўда, ёй прапанавалі ў школе палову стаўкі 
вартаўніка з заробкам 240 рублёў. Давялося 
адмовіцца, уздыхае жанчына, дзіця на гэтыя гро-
шы не вывучыш.

«Патрабуюцца аператар машыннай 
дойкі і жывёлавод»

Знайсці працу на вёсцы не так проста. А таму 
Ганна Розум пісьмова звярнулася ў Слонімскі рай-
выканкам з просьбай аказаць яе сям’і дзярж-
падтрымку. Падрабязна апісала сваю сітуацыю, 
папрасіла паспрыяць у працаўладкаванні, 
улічваючы яе вопыт. Абапіраючыся на ўказ 
прэзідэнта №41 «Аб дзяржаўнай адраснай сацы-

яльнай дапамозе», папрасіла прызначыць такую 
дапамогу яе сям’і.

– Напісала: маўляў, паколькі даход майго 
мужа-трактарыста ў мясцовым аграпрамыс-
ловым прадпрыемстве складае ў сярэднім 700 
рублёў у месяц, а ў мяне няма заробку, то ў 
нашай сям’і можа адбыцца сітуацыя, якая ў 
заканадаўчых дакументах называецца «цяжкія 
жыццёвыя абставіны».

З упраўлення па працы, занятасці і сацы-
яльнай абароне насельніцтва Слонімскага 
райвыканкама прыйшоў адказ. У ім падрабяз-
на распісана, хто і ў якіх сітуацыях, павод-
ле заканадаўства, мае права на атрыманне 
адраснай дапамогі і якія для гэтага патрэб-
ны дакументы. Патлумачана, якім чынам мож-
на зарэгістравацца беспрацоўнай у службе 
занятасці. А таксама паведамляецца, што зараз 
у гаспадарцы, на тэрыторыі якой пражывае 
жанчына, ёсць вакансіі для працаўладкавання: 
аператар машыннай дойкі і жывёлавод.

Спадарыня Ганна была «расчулена» такім клопатам:
– Мне хутка 50 гадоў, а чыноўнікі прапаноўваюць 

ісці даяркай на ферму. Гучыць як насмешка. Няма 
ўжо таго здароўя, каб выконваць такую цяжкую 
працу. Але хіба яны пра гэта думаюць?

Тым не менш да пенсіі дапрацаваць трэба, і 
Ганна Артураўна бачыць толькі адно выйсце – 
шукаць працу ў горадзе. Так зрабілі многія яе 
аднавяскоўцы. Праўда, да Слоніма 17 кіламетраў, а 
свайго транспарту ў яе няма.

Што тычыцца адраснай дапамогі, то спадарыні 
Розум прапанавалі пакуль сабраць неабходныя 
дакументы і прадставіць у аддзел занятасці, а там, 
маўляў, разбяруцца і вырашаць, што рабіць.

Але самае прыкрае, лічыць Ганна Артураўна, 
тое, што ў вёсцы, калі чалавек страціў працу, то 
выбару, акрамя як даіць кароў, ён ужо не мае.

– Здаецца, і вёска ў нас немалая, і называецца 
аграгарадком, толькі вось як не было працы, інакш 
як на ферме, так і няма. А на двары ХХІ стагоддзе...

Міхал КАРНЕВІЧ.

Пад заходнія санкцыі патрапілі беларускія 
машынабудаў нічыя пра дпрыемствы МАЗ, 
БЕЛАЗ, «Амкадор», яны адчуваюць складанасці 
ў рабоце на еўрапейскім і амерыканскім рын-
ках, у тым ліку недаатрымліваюць важныя 
дэталі.

Пра гэта першы намеснік міністра прамысловасці 
Беларусі Сяргей Гунько заявіў у інтэрв’ю прапаган-
дыстам «С.Б. Беларусь сегодня», піша censor.net.

«Сярод прадпрыемстваў краіны, якія зна-
ходзяцца ў падпарадкаванні Міністэрства 

прамысловасці, пад прамое дзеянне санкцый 
падпалі тры кампаніі – МАЗ, «Амкадор», БЕЛАЗ. 
Для іх значна ўскладнілася праца на амерыканскім 
і еўрапейскім рынках. Аднак санкцыйны ціск не 
абмяжоўваецца толькі гэтым. Ёсць і іншыя пра-
блемы – у пастаўцы тэхналогій, абсталявання 
для нашых кампаній», – заявіў Гунько.

Паводле ягоных слоў, «мы недаатрымалі дэталі 
на асобныя важныя пазіцыі». Сярод іншага кампанія 
Mercedes адмовілася пастаўляць у Беларусь свае 
рухавікі.

«У нас былі заказы на аўтамабілі з рухавіком 
Mercedes, але калі сёння не можам іх паставіць, 
то будзем укамплектоўваць свае вырабы іншымі», – 
сказаў чыноўнік.

Намеснік міністра адзначыў, што «самае важ-
нае пытанне для нас сёння – рухавікі БЕЛАЗ, але 
нават тут ужо маюцца падыходы і развязанні, як не 
страціць гэтую нішу і рэпутацыю».

Савет ЕС 24 чэрвеня прыняў пастанову аб 
увядзенні сектаральных санкцый у дачыненні да 
рэжыму ў Беларусі.

Улады Беларусі абмяркоўваюць 
магчымасць прыцягнення крэды-
ту на суму да 3 мільярдаў долараў 
часткова або цалкам са сродкаў 
Еўразійскага фонду стабілізацыі 
і развіцця (ЕФСР), распавялі 
РБК дзве крыніцы ў беларускім 
урадзе, са слоў якіх гэтае пытан-
не стала адной з тэм перамоў з 
Расіяй. У ЕФСР пацвердзілі РБК, 
што фонд праводзіць папярэднія 
кансультацыі з Беларуссю, 
але «казаць аб суме крэды-
ту і канкрэтных тэрмінах яго 
прадастаўлення пакуль рана».

8 верасня міністр фінансаў Расіі 
Антон Сілуанаў, які з’яўляецца 
паўнамоцным прадстаўніком 
Расіі ў ЕФСР, заявіў, што Расія 
можа аказаць дадатковую пад-
трымку ўладам Беларусі.

«Мы бачым, што наш 
сусед апынуўся ў няпростым 
фінансавым становішчы. Таму 

мы ўзаемадзейнічаем з нашымі 
калегамі, розныя пытанні 
падтрымкі абмяркоўваюцца. 
Але зараз самая галоўная задача 
накіравана на тое, каб стымуля-
ваць працэс інтэграцыі, падпісання 
так званых стратэгічных планаў 
па інтэграцыі нашых эканомік. 
Сёння гэта самае галоўнае на 
парадку дня. Але я не выключаю 
таго, што нейкія віды падтрымкі 
мы зможам пры неабходнасці ака-
заць нашым беларускім партнё-
рам», – сказаў ён, адказваючы на 
пытанне РБК аб планах Расіі на 
аказанне фінансавай дапамогі 
Беларусі. У якой форме можа 
быць аказана дапамога, ён не 
ўдакладніў.

Пакуль пытанне выдзя-
лення сродкаў не ўзгоднена 
расійскім бокам, паводле дад-
зеных якога ў фонду адсутнічае 
магчымасць даць усю запыта-

ную суму, адзначыў суразмоўца 
РБК у беларускім урадзе. Гэтую 
пазіцыю пацвердзіла РБК 
крыніца ў расійскім Кабінеце 
міністраў.

Зараз ліміт ЕФСР на 
прадастаўленне крэдытных 
рэсурсаў Беларусі складае каля 
1,98 мільярда долараў, і ён цалкам 
вычарпаны.

Таму восенню 2020 года 
прадастаўленне новага крэдыту 
ЕФСР Мінску на 500 мільёнаў 
долараў запатрабавала пера-
размеркавання дадзенай сумы 
з ліміту Расіі на карысць 
Беларусі, пра што было прыня-
та адпаведнае рашэнне Савета 
ЕФСР. Ліміт Расіі складае каля 
3,5 мільярда долараў, то-бок 
магчымае далейшае крэдыта-
ванне Беларусі запатрабавала 
б ізноў задзейнічаць расійскі 
ліміт у фондзе.
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Замдиректора МТЗ пожаловался на пустые склады
СКАЗАНО

На днях заместитель генерального 
директора по маркетингу ОАО «МТЗ» 
Михаил Кадников заявил, что дела на 
заводе идут прекрасно. Предприятие 
работает даже по субботам, а склады 
пустые.

По словам Михаила Кадникова, за 8 
месяцев 2021 года экспорт продукции 
вырос на 135%, поэтому завод вынуж-
ден работать даже по субботам, чтобы 
выполнить все заказы.

«К сожалению, сейчас склад пустой. 
Работаем наперед. Есть заказы. До кон-
ца года обеспечены. Поэтому стучу по 
дереву, что будет так и дальше», – рас-
сказал в интервью ОНТ заместитель 
генерального директора.

Интересно, а что будет по итогам 
года? Не отразятся ли санкции со сто-
роны США и Евросоюза на дальнейшей 
работе Минского тракторного завода?

435,8 тысячы маюць даход,  
ніжэйшы за пражытачны мінімум

1 0   л і ч б а ў   п р а   ж ы ц ц ё   б е л а р у с а ў
Які ўзровень жыцця беларусаў паводле афіцыйнай статыстыкі?

39% асноўных трат – на ежу

У структуры трат найбольшае месца ў беларусаў 
займае ежа (39,1%), у 2020 годзе гэты паказчык вырас 
на 0,4%. Другая катэгорыя трат – неспажывецкія тава-
ры: 33,9%. Трэцяя – аплата паслуг, на паслугі прыпадае 
24,3% ад усіх трат.

На жыллё прыпадае 10,4% ад усіх трат, на транспарт 
– 10,3%.

Для параўнання: у Нямеччыне на харчаванне пры-
падае 11,7% расходаў, у Літве – 25,4%.

У Беларусі 206,2 тысячы беспрацоўных

Паводле звестак Белстата, у Беларусі не працуюць 
206,2 тысячы чалавек, з іх 168 тысяч жывуць у гарадах 
і паселішчах гарадскога тыпу і 38,2 тысячы – на вёсцы. 
Найбольш беспрацоўных сярод людзей з агульнай база-
вай адукацыяй: такіх 11%.

Калі глядзець на ўзроставую катэгорыю, то най-
больш беспрацоўных ва ўзросце 15–19 гадоў.

Сярэдні даход – 319 долараў
Сярэдні даход у Беларусі – 801,3 рубля, або 319 долараў. 

Найбольшы сярэдні даход – у Мінску (1199,8 рубля), а най-

меншы – у Магілёўскай вобласці (661 рубель).

На дэпазітах беларусаў –  
22,4 мільярда рублёў

22,4 мільярда рублёў – столькі грошай беларусы 
захоўваюць на дэпазітах, годам раней было 24 мільярды. 
То-бок за год беларусы знялі з дэпазітаў 2 мільярды рублёў.

15,5 мільярда беларусы вінны па крэдытах

Агулам у беларусаў 15,5 мільярда рублёў крэдытаў, 
якія трэба вяртаць. Найбольш крэдытаў у жыхароў 
Мінска – 3,5 мільярда рублёў.

1,5% маюць у месяц менш за 200 рублёў

Калі паглядзець на ўзровень сярэднедушавых 
рэсурсаў у хатніх гаспадарках, то 1,5% беларусаў маюць 
на месяц менш за 200 рублёў, 2,8% маюць 200–250 рублёў 
на месяц, і толькі 7,2% маюць больш за 1000 рублёў.

4,8% беларусаў лічацца 
малазабяспечанымі

Даход 4,8% беларусаў не перавышае бюджэ-
ту пражытачнага мінімуму. Такія людзі лічацца 
малазабяспечанымі. Гэта 435,8 тысячы чалавек. Бюджэт 
пражытачнага мінімуму для працаздольных грамадзян 
– 315,04 рубля, агульны – 284,3 рубля.

21,7% беларусаў кураць
З гадамі адсотак беларусаў, якія кураць, зніжаецца. 

Напрыклад, у 2016 годзе курылі 24% беларусаў, цяпер – 21,7%. 
Найбольш кураць ва ўзросце ад 40 да 49 гадоў, такіх 31,9%.

64,8% тых, хто курыць, хацелі б пазбавіцца гэтай 
звычкі.

24,1% беларусаў не ўжываюць спіртных напояў. 41,3% 
ужываюць моцныя спіртныя напоі, 45,3% – слабыя 
спіртныя напоі. 32% – ужываюць піва.

10,5% незадаволены ўзроўнем даходаў

Паводле звестак Белстата, толькі 10,5% хатніх гаспадарак 
у Беларусі ў 2020 годзе не былі задаволены ўзроўнем даходаў. 
Найбольш такіх было ў Брэсцкай вобласці – 12,7%.

13,5% беларусаў вядуць здаровы лад жыцця

13,5% беларусаў, якім больш за 16 гадоў, вядуць (з 
іхніх слоў) здаровы лад жыцця. Тры гады таму такіх 
людзей было 8,1%.

Найбольш такіх людзей у горадзе – 14,2%, на вёсцы 
– 10,6%. Найбольш людзей, якія вядуць здаровы лад 
жыцця, ва ўзросце 60 гадоў і болей, такіх 18,6%.

Крынiца -- Белстат.

Золотовалютные резервы Беларуси  
за август выросли на 14,2%  
до 8,5 миллиарда долларов

ПОЗИТИВ

Международные резервные акти-
вы Беларуси на 1 сентября 2021 года, 
по предварительным данным, соста-
вили 8496,7 млн долларов в эквива-
ленте, сообщили БЕЛТА в управлении 
информации и общественных связей 
Национального банка.

За август 2021 года золотовалютные 
резервы увеличились на 1054,3 млн 
долларов (на 14,2%) после роста в июле 
на 33 млн долларов (на 0,4%).

Рост уровня золотовалют-
ных резервов в августе в основ-
ном обусловлен распределением 
специальных прав заимствования 
Международного валютного фон-

да, покупкой Национальным бан-
ком иностранной валюты на торгах 
Белорусской валютно-фондовой бир-
жи, а также поступлением иностран-
ной валюты в бюджет.

В августе 2021 года правитель-
ством исполнено внешних и вну-
тренних обязательств в иностранной 
валюте на сумму порядка 340 млн 
долларов.

Согласно основным направлени-
ям денежно-кредитной политики 
на 2021 год, объем международных 
резервных активов на 1 января 2022 
года должен составить не менее 6 
млрд долларов.



Л Ю С Т Э Р К А44
ХАЧУ СКАЗАЦЬ

http://www.nv-online.info

10 ÂÅÐÀÑÍß 2021 ã.

паМяЦь

66 http://www.nv-online.info

23 ÑÀÊÀÂIÊÀ 2021 ã.

Р О З Г А Л А С http://www.nv-online.info44 19 ÌÀß 2020 ã.

П О Ш Т А

КалОНКа 
алЕСя НяЎвЕСя

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГаЗЕта–ЧытаЧ

пРаШУ СлОва!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КаРтИНа жИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

На ЗаМЕтКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

МНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НаБОлЕлО!

ЕСть вОпРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

лИЧНый Опыт

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Застацца можна 
без кватэры, 
хаця і грошай  
да халеры
У Кобрыне сямейная пара 10 
гадоў прадавала адну і тую ж 
кватэру. У каго ўзялі 5 тысяч 
рублёў задатку, у каго – яшчэ 
больш… У апошні момант 
“прадаўцы” знаходзілі прычы-
ну, каб адмяніць здзелку, а гро-
шы не вярталі. Цікава, што пара 
ўвогуле не магла прадаць кватэ-
ру, бо яна была пабудавана пры 
дапамозе льготнага крэдыту.

Калі пад вечар чарку бралі
(Каньяк пілі – не самагон!),
Дык з векавечнымі сябрамі
Дзяліўся радасцю Антон:
– Я зажыву ў кватэры новай –
Купіць збіраюся, сябры!
Яна на вуліцы Садовай
У доме нумар сорак тры.
Ва ўсякім разе пазаўчора
Аддаў задатак прадаўцам…
Узнёслы водгук ад Рыгора:
– І я ж куплю кватэру там!
Жытло вялікага памеру,
І надта ж месца па нутру.
Занёс таксама за кватэру
Задатак я гаспадару.
Калі аформім мы паперы,
Падпішам іх праз нейкі час,
Я стану ўласнікам кватэры!
Здзівіў жа канчаткова Стас,
Калі паведаміў з імпэтам:
– Сябры, паверыце ці не,
Але таксама ў доме гэтым
Кватэра з’явіцца ў мяне.
Мы дваццаць год ажно  
      з “паловай”
Збіралі грошы пакрысе,
І заўтра ў дом, што на Садовай,
Задатак жонка панясе.
Дык то ж, сябры, такое дзіва,
Што хоць вушам сваім не вер!
Хадзіцьмем разам мы на піва – 
Лічы, суседзі ўжо цяпер.
Яны натхніліся, вядома,
І парашылі як адзін:
– А пойдзем мы, сябры, да дома,
Свае кватэры паглядзім!
Зірнуць адным, як кажуць, 
  вокам
Дазволяць нам гаспадары!
Зігзагамі, няцвёрдым крокам
Да дома рушылі сябры.
Антон, канешне,  
 першым крочыў –
Ён вёў у хеўры гэтай рэй.
Ва ўсіх на лоб палезлі вочы,
Калі спыніўся ля дзвярэй.
Сказаў:
– Вось тут я жыцьму з часам
Ужо з наступнае зімы.
Усклікнулі Рыгор са Стасам:
– Дык тут жа будзем жыць і мы!
Пасля нядоўгае разборкі
Застылі ў ступары, калі
Яны зрабілі вывад горкі,
Што іх “на грошы развялі”.
Нагамі грукаталі ў дзверы,
І чуўся іхні гнеўны крык,
Ды быццам вымерлі ў кватэры –
Ніхто ім дзверы не адкрыў,
Таму і не дайшло да бойкі.
Шукаць ім праўду трэба дзе?
Пайшлі ахвяры (не апойкі!)
У міліцэйскі райаддзел.
А там намёк зрабілі тонка:
Такіх, як вы, не два, не тры;
Даўно махляраць муж і жонка –
Кватэры той гаспадары.
І мы паціху шыем справу,
І неўзабаве будзе суд.
І ўсё часцей такую яву,
На жаль, мы назіраем тут…
                   ***
Займець не здолелі ахвяры
Закутак, так бы мовіць, свой.
Затое для сямейнай пары
Прытулкам, можа,  
 стануць нары –
Усё-ткі дах над галавой.
Прывёў я гэты прыклад яркі,
Каб зналі малады й стары,
Як іх ашукваюць махляркі
І прайдзісветы-махляры.
Іх развялося да халеры!
Дык варта запісаць на лбе:
Не кожнаму давайце веры!
Парою нават і сабе…

ЯГО ЗЯМНЫ СЛЕД
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Два гады таму ў Брэсце выйшла 
кніга вершаў на беларускай і рускай 
мовах Аляксандра Кавальчука 
«Всё, что осталось за кадром». Так 
сталася, што гэтае выданне аўтару 
не давялося ўзяць у рукі: яно ака-
залася пасмяротным. Шкада! Алесь, 
як мы, літаратары, усе яго называлі, 
безумоўна, парадаваўся б і, пэўна, з 
новым, прыўзнятым, настроем нат-
хнёна ўзяўся б за пяро.

Зборнік шчодра аздоблены 
ілюстрацыямі знакамітага брэсцка-
га мастака Аляксандра Алонцава. 
Душой відушчы майстар стварыў 
каларытны блакітна-сіні колер для 
вокладкі, намаляваўшы ўнізе якар 
з неадрыўнымі ад яго літарамі імя 
і прозвішча – А.К. З якарам адмыс-
лова скрыжаваў высокае гусінае 
пяро... Усё вельмі дарэчы, бо аўтар 
кнігі распачаў сваю творчасць якраз 
на флоце, дзе ажно пяць гадоў 
адслужыў мараком-падводнікам. 
А якар свайго жыцця ён кінуў 
на радзіме. Помніцца, Алесь, калі 
вярнуўся з войска, чытаў у рэдакцыі 
«Зари над Бугом» свае вершы, у якіх 
чулася дыханне мора і супраць-
стаянне грознай марской стыхіі з 
боку смелых і моцных духам люд-
зей. Завяршаючы гаворку пра вон-
кавы выгляд кнігі, скажу: мастак 
не паскупіўся на фантазію і колеры, 
фарбы, каб арыгінальна аформіць 
усе яе адзінаццаць раздзелаў.

Зборнік А.Кавальчука рыхтавала 
да друку яго дачка Галіна. Яна корат-
ка і выразна, па сутнасці таленавіта 
распавяла пра тое, які быў у яе 
вачах бацька як творца і як сем’янін, 
пра яго глыбокае пачуццё любові 
і павагі да вернай спадарожніцы 
і памочніцы – жонкі Таццяны. 
Галіна сцвярджае: «У тым, што 
кніга ўбачыла свет, немалая заслуга 
мамы». Яна вельмі ахоўна ставілася 
да паэтычнай справы Алеся. Не 
раз выпадкова знаходзіла ў ягоных 
закінутых журналісцкіх нататніках, 
а часам і перад мыццём бялізны ў 
кішэнях кашуль і нагавіц складзе-
ныя ў некалькі разоў аркушыкі з 
вершамі. «Ну вось, ледзь не памы-
ла!..» – усміхалася яна і акуратна 
разгортвала адзін-другі лісток, раз-
гладжваючы іх цёплай далонню. 
Хочацца сказаць: «Дзякуй, Галіна, за 
такую светлую памяць!»

Выданне гэтае абагрэта яшчэ 
адным шчырым сэрцам – сэр-
цам выдатнага паэта і нястом-
нага тэлежурналіста Міколы 
Пракаповіча, які стаўся рэдак-
тарам першай і апошняй кнігі 
А.Кавальчука і аўтарам прадмовы 
да яе. Шматвопытны творца яскрава 
піша пра жыццё, працу калегі, доказ-

на абгрунтоўвае яго двухмоўнасць, 
выказвае сваё ўражанне пра твор-
часць прыбужскага літаратара, пра-
сочвае ў ёй натуральны паварот да 
беларускасці.

Поруч з Міколам не адно 
дзесяцігоддзе Алесь працаваў на 
тэлестудыі. Як трапна выказваец-
ца аўтар прадмовы, «рамантык-
авантурыст, Алесь замахваўся, 
здавалася б, на нерэальныя па 
тым часе праекты і нейкім незра-
зумелым чынам ажыццяўляў іх. Ён 
мог неаднойчы наведаць у Зорным 
гарадку касманаўта-земляка 
Пятра Клімука, сустрэцца з 
землякамі на будаўніцтве Байкала-
Амурскай магістралі». Так, гэта 
быў ініцыятыўны журналіст. І аку-
рат яго некароткія дарогі, нярэдкія 
тэлевандроўкі спрыялі напісанню 
вершаў, па змесце і настроі раман-
тычных.

Дзякуючы Міколу Пракаповічу я 
даведаўся, што Алесь Кавальчук у 
1999 годзе развітаўся з тэлебачан-
нем, набыў хутар з ладным кавалкам 
зямлі і «сваё апошняе дзесяцігоддзе 
правёў самотнікам. Араў і сеяў, 
шчыра радаваўся ўраджаю». Як 
сапраўдны лірык, ён заявіў і пра 
гэтую жыццёвую перамену:

Пакуль жыву – я не шкадую,
Што сам араты і касец.
У прадмове Міколы Пракаповіча 

ёсць такая думка: «Менавіта 
там, на вясковым хутары за 
некалькі дзясяткаў кіламетраў ад 
Брэста, як мне падаецца, да Алеся 
напоўніцу вярнуўся ягоны спад-
чынны Пачатак: разам з бэзавай 
тутэйшасцю, валошкамі на ўзмежку 
жытнёвага поля... У суладдзі з пры-
родай натура набывала цэлас-
насць, а душа – гармонію». Мне 
імпануе, што да Алеся Кавальчука 
прыйшло паўнакроўнае адчуван-
не непаўторнай Бацькаўшчыны 
кожнай тканкаю сэрца і разуменне 
безумоўнай прыналежнасці да яе:

Палі Радзімы!
Перазвон гаёў,
Імшары пушчаў у барвовым золку.
Усё маё. Да кропелькі маё,
Да верасінкі, лісціка, да зоркі.
Адлюстраванае тут цэльнае, 

трывалае пачуццё падмацоўваецца 
яшчэ шэрагам твораў, да прыкладу, 
такімі: «Я захварэў табою, восень...», 
«Старыя гнёзды ў верхавінах дрэў...», 
«Прылашчыцца да ног Беразіна...».
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Алесь Кавальчук у маёй памяці 

– аптыміст. Памятаю яго адчуван-
не гумару, вясёлы і азартны смех, 
прыгожае аблічча, упартую шавялю-
ру. Сустракаліся мы з ім пераваж-
на на тэлестудыі, нашай агульнай 

працоўнай тэрыторыі на пачатку 
сямідзясятых, на літаратурных веча-
рынах, на пасяджэннях літаб’яднання 
ў рэдакцыі газеты «Заря». Аднаго 
разу быў у яго ў гасцях дома, нават 
гуляў у шахматы з ім і з Таццянай, 
ягонай жонкай. Застаюцца ўспаміны 
і падораны яго дачкою, з якой мы 
ніколі не сустракаліся, вось гэты 
паэтычны зборнік «Всё, что осталось 
за кадром». Тут ёсць творы, якія 
прачытаеш – і хочацца перачытаць. 
Такі, напрыклад, верш «Багацця 
вялікага не маю...».

Што ж чалавек называе ў 
якасці багацця? Мо які каштоўны 
метал? Модную машыну? Нейкія 
экзатычныя сувеніры? Ды не! Ён 
называе рэчы простыя: «Хату, 
што засталася ад бацькоў, ста-
рую студню з крынічнаю вадою, 
садок з антонаўкай пахкою...» Але 
затое да яго заходзіць сусед, яко-
му вадаправод ужо выеў душу. 
«А тут вада, што зубы ломіць, а 
кубак вып’еш – сэрца зашчыміць». 
Добрым суседзям заўсёды ёсць 
пра што пагаманіць. Прадметам 
гаворкі могуць быць любыя рэчы і 
з’явы. Як кажа паэт: «Ад дзедаўскай 
рыдлёўкі да вышынь касмічных...» 
А на старой антонаўцы можна пра-
верыць закон, што некалі адкрыў 
Ньютан... Цікавы сваёй нечаканас-
цю фінал верша:

Галінку ўскалыхну –
і яблыкі ляцяць у росны ранак
– Бяры кашы і падбірай –
Ну чым не рай?!
У раздзеле «Гэта ўсё пра цябе» 

звяртае на сябе ўвагу верш «У 
Каляды шчодрыя», тут ёсць такія 
радкі: «Я і прыгалублю, // Я і аба-
грэю, // У студзень наш халодны / 
Расцвіцеш лілеяй». Завяршаецца 
раздзел шчымлівымі творамі – «Ты 
пакліч мяне...» і «Я іду да цябе праз 
гады і вёрсты».
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Трэба аддаць належнае 

рускамоўным вершам А.Кавальчука, 
якія занялі крыху больш за палову 
зборніка. Тут самы аб’ёмны разд-
зел, так сказаць, марскі, напісаны 
маладым паэтам, калі ён праходзіў 
вайсковую службу на Паўночным 
флоце. 22 творы, як правіла, 
нешматслоўныя і яскравыя, як вось 
гэты васьмірадковік, дзе цэлы каскад 
паэтычных вобразаў:

Спит залив дождливой ночью,
Спят немые берега.
Тучи разорвав на клочья,
Месяц высунул рога.
Опустив ресницы-шторы,
Окна в городе уснули.
Лишь тревожно дремлют штормы,
Как уснувший шумный улей.

Ёсць у названым раздзеле і 
ўзрушальны верш – «Не буди меня, 
мама...». Сын – марак-падводнік, які 
не вярнуўся дамоў і які ў сваім веч-
ным сне бачыць затанулую лодку, 
сваіх аднагодкаў, просіць матулю 
супакоіцца і не трывожыць яго:

Не ходи по погостам, не ищи ты 
  мой холмик,

Ты ведь знаешь, могила не там.
…………
Мой последний причал далеко  

  в Заполярье,
Глубоко, глубоко под водой.

У іншых рускамоўных раздзелах 
уражваюць вершы: «В подражание 
С.Есенину», «Оставить след свой на 
земле...», «Всё начинал ты с чистого 
листа...».
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Пасля пераезду ў Мінск я доўгі 

час Алеся не бачыў, а сустрэў неяк 
зусім састарэлага і запаволена-
га. Гэтак ён змарнеў пасля таго, як 
страціў Таццяну.

І вось чытаю ў кнізе:
Небо задождило, задождило.
Нет начала и конца слезам.
Постою я над твоей могилой,
Скорбным поклонюсь крестам.
Ты не спросишь, что хожу  

  так редко,
Ты не спросишь и не упрекнёшь.
А с венка, с еловой тонкой ветки,
Чистою слезою плачет дождь.

Гэты верш стаіць напрыканцы 
кнігі. Відаць, пасля цяжкай страты 
змаўкала ліра паэта. Але нельга не 
заўважыць наступнага твору – ён 
такі дасканалы і незвычайны, што 
хачу прывесці амаль цалкам:

Не приходи, костлявая, с косой.
Приди, мой Ангел, в белоснежном 

   платье.
И улыбнись, и за руку возьми,
И поведи на суд – не на распятье.
Я, не жалея, крест свой понесу
До той черты, что называем краем.
Суди, мой Боже,
праведный твой суд.
Каким он будет? Я – не знаю...

Так, ніхто не ведае, што – ТАМ. 
Думаецца, аднак, што людзей, якія 
набліжаюцца да сваёй апошняй 
мяжы, бярэ не толькі смутак, а і 
трывога, адчай, страх. Нічога падоб-
нага мы не бачым на духоўным 
абліччы паэта, бо фінальныя словы 
верша – такія:

Пошли, мой Ангел...
Он ответил: – С Богом!

Такім чынам, Алесь Кавальчук 
быў і застаўся да апошняга радка 
лірыкам-рамантыкам.

Васіль ЖУКОВІЧ, сябра Саюза 
беларускіх пісьменнікаў.

2017.

Падчас навучання ў Смалявіцкім 
педагагічным вучылішчы (пазней яно 
было пераведзена ў Мінск) я пазнаёміўся з 
Эдуардам Юльянавічам Грахаўцом, паэтам-
пачаткоўцам з Лагойшчыны. Яго вершы 
друкаваліся ў раённых газетах.

Пасля заканчэння педвучылішча нашы 
шляхі разышліся. Час ад часу на паліцах 
кнігарняў я шукаў сярод кніг вершаў прозвішча 
майго сябра, але дарэмна. А асабістая сустрэча 
з ім адбылася толькі напрыканцы лета 1999 
года ў Бараўлянах, што побач са сталіцай. 
І абставіны былі даволі сумныя – цяжкае 
захворванне Эдуарда. Ён пацвердзіў, што 
выдаць зборнік сваіх вершаў яму не давялося 
па розных прычынах. Тады я яму сказаў, што 
зараз выдаць кніжку няцяжка: было б жаданне 
і трохі грошай. Мая прапанова была прынята, 
і праз месяц ён перадаў мне агульны сшытак з 
вершамі; акрамя гэтага, магчыма, адчуваючы 

непазбежнае, на працягу трох месяцаў напісаў 
яшчэ шмат твораў. Апошні з’явіўся 1 студзеня 
2000 года, а 5 лютага Эдуарда не стала.

Выконваючы абяцанне, дадзенае Эдуарду, 
я як мог, па сваім разуменні апрацаваў яго 
рукапіс. І тут у мяне з’явілася думка: а ці не 
паказаць вершы Эдуарда Грахаўца больш 
дасведчанаму чалавеку? Мабыць, з прычы-
ны асабістага «нахабства», я вырашыў звяр-
нуцца да Ніла Гілевіча. Расстараўся нумар 
яго хатняга тэлефона. Пазваніў, выказаў 
сваю просьбу. Што я мог пачуць у адказ? 
Верагодней за ўсё, карэктную адмову. Магла 
быць спасылка на занятасць, на стан здароўя 
(пазней я даведаўся, што Ніл Сымонавіч 
незадоўга да гэтага перанёс інфаркт) і г.д. Ды 
ўвогуле губляць час на рукапіс незнаёмага 
чалавека, магчыма, графамана – навошта? 
Але я пачуў адно толькі слова: «Прыязджай!»

Ніл Сымонавіч з вялікай чуласцю і так-

там паставіўся да рэдагавання вершаў паэ-
та-земляка. Такім чынам зборнік Эдуарда 
Грахаўца пад назвай «Вяртанне» ўбачыў 
свет у выдавецтве «Лекцыя» напрыканцы 
2000 года. У прадмове Ніл Гілевіч напісаў: 
«Усцешымся тым, што народжаныя ў душы 
і сэрцы Эдуарда Грахаўца радкі не загінулі 
дзесь бясследна, што і па смерці паэта яны 
ўсё ж прыйшлі да чытача і скажуць яму 
нямала добрага, светлага, чалавечнага».

А зараз хачу звярнуць увагу на некато-
рыя моманты ў працэсе падрыхтоўкі тэксту 
зборніка «Вяртанне» да выдання. 

На палях рукапісу побач з тэкстам верша 
Ніл Гілевіч ставіў такія паметкі: «Добра», 
«Не ўключаць», знак «+», знак «-» і іншыя.

Побач з адным вершам было напісана 
«Нічога нельга зрабіць!», і ён не быў уключа-
ны ў зборнік. Гэты кароткі верш я памятаў з 
часоў педвучылішча і лічыў даволі добрым, 
час ад часу зачытваў сябрам і знаёмым, 
называючы імя аўтара. Вось ён:

Стаіць рабіна над ракой.
Стаіць, вачэй не зводзячы.
Губляю ў сэрцы я спакой,
Каля яе праходзячы.
Хаджу, гляджу, не знаю сам,
Чаму вось так здараецца,
Што ля яе другім хлапцам
Дзяўчына усміхаецца!
Шмат гадоў пасля выдання зборніка 

вершаў Эдуарда Грахаўца мяне не пакідала 

думка: чаму ж Ніл Гілевіч не раіў уклю-
чаць гэты верш у зборнік? Я нават адной-
чы звярнуўся з гэтым пытаннем да Сяргея 
Законнікава. Ад яго я пачуў прыблізна такі 
адказ: «Ну хто ж яго ведае…» Скажу шчыра, 
карцела мне пачуць тлумачэнне ад самога 
Ніла Сымонавіча, але саромеўся я звяртацца 
да яго, а затым было ўжо позна.

Але, я ўпэўнены, сітуацыя ў рэшце рэшт 
высветлілася. Мая сястра, калі я ёй прачытаў 
узгаданы верш і «рэзалюцыю» Ніла Гілевіча, 
сказала: «Дык ты ж не зразумеў Ніла 
Сымонавіча! Ён адзнаку не вершу даваў, а 
сітуацыі! Калі дзяўчына цябе не кахае, а 
ўсміхаецца іншым, то што тут паробіш!»

На заканчэнне хачу прапанаваць чытачам 
апошні напісаны Эдуардам Грахаўцом верш. 
У рукапісе побач з ім Ніл Гілевіч паставіў 
тры клічнікі. Чым яго ўразіў гэты верш? 
Можа, тым, што ў ім выказана філасофія 
нашага жыцця ці сум аб тым, што ўжо не 
вернецца? Вось аб гэтым мы ўжо ніколі не 
даведаемся.

Недалёка каля вёскі
Вечар вып’е шэры птах,
І згараць употай вёсны
Сівізною на платах.
Будзе некаму нялёгка,
Што ўжо вечар выпіў птах.
Будзе блізка і далёка
Шэры попел на платах...

Георгій ГАЦКЕВІЧ.

З пОШты ГалОЎНаГа РЭДаКтаРа

Паважаны Іосіф Паўлавіч!
Як Вы ведаеце, імёны паэтаў не акантоўваюць жалобнымі рамкамі. Пакуль мы 

чытаем іх вершы, яны жывыя, яны побач з намі.
На ўгодкі смерці Ніла Сымонавіча Гілевіча ў мяне атрымаўся тэкст невялічкага артыку-

ла. Калі палічыце магчымым, то можаце размясціць яго на старонцы «Народнай Волі».
Георгій ГАЦКЕВІЧ. в.Бараўляны Мінскага раёна.

Як я не зразумеў  
Ніла Гілевіча

Буслы і дзеркачы 
кур’еры ў іх, лічы
Сілавікі зрабілі ператрус у офісе 
арганізацыі «Ахова птушак 
Бацькаўшчыны». Паводле слоў 
дырэктара, яны знялі копіі некато-
рых дакументаў, праверылі тэлефоны 
супрацоўнікаў.

Ні для каго, відаць, не нова:
Знікаюць птушкі на зямлі.
Ім патрабуецца ахова,
Каб не ўміралі, а жылі.
І людзі збіліся ў суполку:
Ямчэй ахоўваць іх гурбой,
Бо з калектыву болей толку
У справе кожнай і любой.
Цудоўнай задаліся мэтай,
Ухвалім мы намер такі!
Ды сталі і суполкай гэтай
Цікавіцца сілавікі.
І неўзабаве той «Ахове»
Нанеслі, так сказаць, візіт.
– Ператрасём мы вас, панове,
Усё праверым! – грозны від
У адмысловага службіста,
На ператрусы ён мастак, –
Бо падазрона ўсё, нячыста,
Тут нешта робіцца не так.
– Вы гэта кажаце без здзеку?
Што можа быць не так, калі
Мы пад ахову, пад апеку
Тутэйшых птушак узялі?
Якая ў гэтым ёсць крамола
Ці нейкі шкурны інтарэс?
– Падставы ёсць для пратакола,
Бо вы, лічы, нацдэмы спрэс!
Уладу ганіць ваша фірма,
А значыць, нам псуе жыццё.
Ахова птушак – проста шырма,
Крамольных планаў прыкрыццё.
А можа, для сваёй карысці
Вы скарысталі птушак нат.
Вось я, напрыклад, чуў калісьці,
Бо не чытаю дужа шмат:
На поўдзень ходзяць пехатою –
Лятаюць дрэнна – дзеркачы.
Вы, можа, скарысталі тое:
Кур’еры лепшыя, лічы.
Надрэсіруй іх трохі толькі
(А ў вас жа пад рукой яны),
І будуць гнюсныя лістоўкі
Разносіць тыя хадуны.
Згадзяцца і другія птушкі.
Буслы дарэчы акурат:
У дзюбах пратэстоўцам стужкі
Даставяць, а не немаўлят,
Хоць у краіне мала дзетак
І дэмаграфія на дне.
Вы, можа, і рабілі гэтак.
Ва ўсякім разе
У мяне
Да вас няма ніякай веры,
І імідж ваш не па нутру.
На ўсякі выпадак паперы
Я для праверкі забяру,
Зірну, якая ў вас «ахова»…
…На жаль, падслухаць я не мог,
Якая там была размова,
Ці быў падобны дыялог,
Бо ў гэты дзень не крочыў міма.
Ды я, паверце, не трапло:
Па сутнасці зусім магчыма,
Што так, прынамсі, і было…
                   ***
Нас кантралююць як ніколі.
Улада з гэтае пары
Трымае й птушак на кантролі!
А на чарзе, відаць, звяры…

На ўласным прыкладзе
Вядуць размову маладзіцы:
– Мужчыны – сволачы! Яны
Залазяць пад усе спадніцы
Ці рукі сунуць у штаны.
– Ну, не скажы. Блудліўцы ўсё-ткі
Не ўсе навокал мужыкі.
Ты распускаеш чуткі-плёткі…
Мой муж, напрыклад, не такі.
Ён нават не ўспрымае ласку,
Рукой жанчыну адграбе.
– Ды ты мне не расказвай казку!
– Я гэта знаю па сабе…
Не памыліўся
Званок раздаўся тэлефонны.
Гучыць дзявочы голас сонны:
– Алё! Я слухаю. І хто вы?
Хлапец прабачыцца гатовы:
– Напэўна, памыліўся проста…
Але які ў вас нумар?
– Шосты.
І вырвалася ў хлопца з глоткі:
– Э, не, не памыліўся ўсё-ткі!

Прыгожы лозунг i суровая рэальнасць
Беларускi спорт, як, бадай, і ўсё астатняе 

ў нашай краiне, апошнiм часам прабiвае 
адно дно за другім. На апошнiх Алiмпiйскiх 
гульнях айчынныя спартсмены сукупнымi 
высiлкамi назбiралi найменшую колькасць 
медалёў за ўвесь час незалежнасцi – усяго 
сем. Для параўнання: у 2000 годзе ў Сiднее 
было 17. Рознiца iстотная.

Дарэчы, не чуваць гучных фанфар нават 
з нагоды гэтых сцiплых дасягненняў, бо 
радавацца асаблiва няма чаму. А спартыўнае 
чынавенства замест таго, каб разбiраць 
прычыны правалу, цкуе «перабежчыцу» 
Крысцiну Цiманоўскую. У тым лiку і дзеля 
таго, каб прыкрыць свае галовы ад гневу 
галоўнага беларускага начальнiка. Шырокай 
грамадскасцi, дарэчы, прызёры Алiмпiяды 
таксама не надта цiкавыя, бо ўсе яны так цi 
iнакш de facto «ўпiсалiся» за рэжым, занялi 
пазіцыю «мая хата з краю», не выказалi сваю 
нязгоду з тым жахам, што адбываецца ў 
краiне.

Шчыра кажучы, не магу сказаць, што я 
вельмi пiльна сачыў за Алiмпiядай. Мяне 
больш уразiлi нашы апошнiя футбольныя ды 
хакейныя правалы. Скажам, яшчэ нядаўна 
нашы клубы зусiм някепска выступалi ў 
еўракубках, а зараз прайграюць камандам, 
нават назвы якiх нам мала што кажуць. I 
нельга сказаць, што гэтыя вынiкi выпад-
ковыя, што яны не выцякаюць з агульнага 
стану нашага футбола i спорту увогуле. Калi 

вы шмат гадоў iдзяце няверным курсам, то 
непазбежна апыняцеся ў прорве. Тое мы i 
назiраем. C’est la vie.

Ёсць знакамiты выраз: спорт мусiць быць 
па-за палiтыкай. Але гэта крывадушнасць. 
Так, магчыма, у нейкiм iдэальным жыццi 
гэта можа быць, аднак на практыцы звычай-
на так не атрымлiваецца. Спорт – неад’емная 
частка нашага жыцця, якое па вялiкiм 
рахунку i ёсць палiтыка. Аддзялiць адно 
ад другога тут вельмi цяжка, калi ўвогуле 
магчыма.

У гэтым сэнсе быў паказальным розгалас 
вакол нядаўняга iнцыдэнту ў Рызе, дзе там-
тэйшы мэр Мартыньш Стакiс замянiў дзей-
ны афiцыйны сцяг Беларусi на бел-чырвона-
белы. Так, мабыць, i не варта было таго 
рабiць, але ж гэта была рэакцыя на тое, што 
адбываецца ў нашай краiне апошнiм часам. 
Увогуле, калi паглядзець на гiсторыю, то 
можна прыгадаць i Алiмпiйскiя гульнi 1980 
года ў Маскве, якія байкатавалі заходнія 
краiны, i наступныя гульнi 1984 года ў ЗША, 
ужо байкатаваныя сацыялiстычнай суполь-
насцю. Рэчаiснасць палягае ў тым, што спорт 
рэгулярна выкарыстоўваецца як палiтычны 
iнструмент, асаблiва недэмакратычнымi 
рэжымамi. Спрачацца з гэтым марна. 
Дастаткова прыгадаць буйныя спартыўныя 
спаборнiцтвы, якiя прымалі некалі Беларусь, 
Азербайджан ды iншыя. Спорт i палiтыка 
там iшлi побач. Таксама спорт часта высту-

пае механiзмам высвятлення адносін памiж 
краiнамi, якiя маюць пэўныя канфлiкты мiж 
сабой, як, скажам, Брытанiя i Аргенцiна. 
УЕФА разводзiць у еўракубках расійскiя ды 
ўкраiнскiя клубы – хiба гэта не праява таго, 
што спорт i палiтыка досыць шчыльна звя-
заныя?

Карыстаючыся магчымасцю, хачу сказаць 
яшчэ вось пра што.

Не сакрэт, што беларускіх спартсменаў 
масава прымушалi падпiсваць лiсты ў пад-
трымку лукашэнкаўскага рэжыму. А тых, 
хто адмаўляўся цi выказваў альтэрнатыўныя 
погляды, проста выкiдвалi з прафесii. Гэта, 
дарэчы, вельмi паказальна з пункта глед-
жання двайных стандартаў: калi рыжскi мэр 
здымае дзяржаўны сцяг, то нашы ўлады абу-
раюцца i кажуць, што спорт па-за палiтыкай. 
А потым бяруць i адсякаюць «ненадзейных» 
спартсменаў, прычым не нейкiх заштатных, 
а найлепшых, гонар беларускага спорту. 
Зразумела, што гэта моцна б’е па перспекты-
вах таго самага спорту i яго бягучых вынiках. 
I гэта датычыць не толькi спартсменаў, але i 
трэнераў, большасць з якiх займалi ды і 
зараз займаюць свае пасады не таму, што 
яны лепшыя, а таму, што яны прагнулiся пад 
рэжым. Такiм быў Мiхаiл Мархель, былы 
трэнер зборнай Беларусi па футболе, такiм 
быў Мiхаiл Захараў, пад кiраўнiцтвам яко-
га наша хакейная дружына зганьбiлася на 
чэмпiянаце свету па хакеi.

Можна, канешне, казаць, што гэта 
наш аб’ектыўны ўзровень, што з такiмi 
выканаўцамi мы не маглi разлiчваць на 
большае, але, мне здаецца, гэта не зусiм так. 
Мы можам выступаць лепей, але для гэтага 
нашы спартсмены мусяць рыхтавацца ў нар-
мальных умовах, а не пад прэсам ўсяго таго, 
што адбываецца ў краiне. Тыя ж хакеiсты 
жывыя людзi, i калi ў iх краiне адбыва-
ецца такi жах, гэта не можа не адбiвацца 
на iх эмацыйным стане, на настроi. Цяжка 
засяродзiцца на абароне гонару тваёй дзяр-
жавы, калi кiраўнiцтва дзяржавы робiць 
ўсё, каб гэты гонар знiшчыць, а спартыўная 
супольнасць краiны падвяргаецца таталь-
наму разгрому i зараз фактычна падзелена 
на сваiх і чужых. Я кепска сабе ўяўляю, як 
можна гуляць у хакей у падобных умовах. 
Хаця, канешне, пасля пройгрышу каманд-
зе Брытанii на чэмпiянаце свету гэта ўжо 
апраўданне на карысць бедных.

Спорт па-за палiтыкай – гэта iдэал, якi, на 
жаль, маладасягальны. Але трэба iмкнуцца 
да таго, каб палiтыка не перашкаджала спор-
ту, не падмяняла яго, а, насупраць, дапама-
гала яму. Задача таксама няпростая. Баюся, 
што пры iснуючым рэжыме яна застанец-
ца нявыкананай. А значыць, чакаць нейкiх 
значных поспехаў ад нашых спартсменаў 
нам давядзецца яшчэ вельмi доўга.

Дзмітрый КУРАТНІК,  
сталы чытач «Народнай Волі».

ДУХОВНАЯ ЖИЗНЬ

РАЗБОРКІ

Первое осеннее богослужение 
снова прошло на парковке

В первое воскресенье сентября верующие из «Новой Жизни» и других церквей собрались на богослужение  
на парковке на Ковалева, 72. Христиане в единстве помолились за Беларусь, а также приняли 

хлебопреломление. Старший пастор «Новой Жизни» Вячеслав Гончаренко проповедовал о том,  
что самое главное – это оставаться человеком.

Міжнародны арбітражны трыбунал у 
Гаазе абавязаў Беларусь выплаціць амаль 
22,5 мільёна долараў расійскаму інвестару 
за экспрапрыяваную маёмасць і парушэн-
не стандарту справядлівага абыходжання 
ў справе «Манолиум-Процессинг» супраць 
Беларусі».

Гэта першае рашэнне з удзелам Беларусі 
ў інвестыцыйным арбітражы, вынік якога 
з’явіўся ў публічным доступе.

У 2017 годзе расійская кампанія ТАА 
«Манолиум-Процессинг» ініцыявала 
арбітражны разгляд супраць Беларусі на пад-
ставе дамовы аб Еўразійскім эканамічным 
саюзе. Яна патрабавала кампенсаваць 
наўпроставую шкоду і страчаную выгаду на 
суму больш за 200 мільёнаў долараў (пасля 
ісцец зменшыў патрабаванні прыблізна да 
176 мільёнаў долараў).

Сутнасць патрабаванняў зводзілася да 
таго, што ў 2003 годзе кампанія заключыла 

інвестыцыйную дамову з Мінскім гарвыканка-
мам на забудову зямельнага ўчастка ў цэнтры 
сталіцы. У якасці платы за атрыманне такога 
права да сярэдзіны 2011 года расіянам трэба 
было ўзвесці некалькі камунальных аб’ектаў.

Аднак, як тлумачыла сітуацыю Міністэрства 
эканомікі Беларусі, шматлікія парушэнні з боку 
ТАА «Манолиум-Процессинг», выкліканыя 
«нядбайным стаўленнем да нацыянальнага 
заканадаўства», прывялі да таго, што інвестар 
страціў ранейшае права на будаўніцтва.

У 2014 годзе Эканамічны суд Мінска вынес 
рашэнне скасаваць інвестыцыйную дамову. 
Спрэчкі бакоў доўжыліся яшчэ працяглы 
час, хоць зямельны ўчастак ужо перадалі 
іншаму забудоўшчыку. Паводле сцвярджэн-
ня расійскага боку, камунальныя аб’екты 
былі ўзведзены, а дзяржорганы адмовіліся 
выплаціць кампенсацыю выдаткаў.

Сёлета ў чэрвені склад арбітражу, ство-
раны для разгляду гэтай справы, прызнаў 

у адпаведнасцi з дамовай аб Еўразійскім 
эканамічным саюзе толькі заявы істца, звя-
заныя з рашэннямі беларускіх судоў пасля 
2015 года і перадачай зямельнага ўчастка ў 
раёне плошчы Перамогі іншаму інвестару 
(цяпер тут група А-100 узводзіць жылы ком-
плекс «Дэпо»).

Патрабаванне «Манолиум-Процессинг» 
пакрыць страчаную выгаду, звязаную 
са стратай права на зямельны ўчастак у 
цэнтры Мінска, склад арбітражу прызнаў 
беспадстаўным, а ў сумах патрабаванняў 
пагадзіўся з пазіцыяй Рэспублікі Беларусь.

Эканамічнае ведамства ўдакладняе, 
што пэўныя пазіцыі беларускага права не 
дазвалялі дзяржаўным органам выплаціць 
ТАА «Манолиум-Процессинг» кампенсацыю 
за яго выдаткі на будаўніцтва камуналь-
ных аб’ектаў, паколькі беларуская даччыная 
кампанія «пастаянна парушала ўнутранае 
заканадаўства і да 2016 года загразла ў 

падатковых абавязацельствах і штрафах».
Склад арбітражу пастанавіў пакрыць 

істцу сродкі, выдаткаваныя на будаўніцтва 
камунальных аб’ектаў, у памеры, вызнача-
ным кантрольна-рэвізійным упраўленнем 
Міністэрства фінансаў Беларусі: блізу 19 
мільёнаў долараў, або 12% ад агульнай сумы 
першапачатковых патрабаванняў. Аднак 
лішніх грошай у бюджэце так і не знайшло-
ся, пацярпелы бок не атрымаў нават гэтай 
сумы.

Не дачакаўшыся справядлівага 
разбіральніцтва, расійская кампанія падала 
іск у Міжнародны арбітражны трыбунал у 
Гаазе. Вердыкт – кампенсаваць укладзеныя 
выдаткі з улікам дадатковых расходаў на 
арганізацыю працэсу.

Паводле інфармацыі экспертаў, яшчэ 
як мінімум дзве эканамічныя справы 
супраць Беларусі разглядаюцца іншымі 
міжнароднымі трыбуналамі.

Стало известно, 
когда средняя 

зарплата в 
Польше превысит 

1500 евро
Средняя зарплата в Польше уже в 

2023 году превысит 6 тысяч злотых 
без вычета налогов (около 1290 евро), 
а в 2025-м она составит 7111 зло-
тых (порядка 1530 евро), – сообщает 
Rzeczpospolita, исходя из данных пра-
вительства, представленных в проекте 
бюджета на следующий год.

Это означает, что в Польше будут 
зарабатывать на 1900 злотых (410 евро) 
больше, чем в 2020 году. Специалисты, 
к которым за комментарием обрати-
лась газета, подтверждают реальность 
такого сценария.

«Ситуация на рынке труда и в эко-
номике приводит к тому, что зарплаты 
будут расти быстрее, чем в предыдущие 
годы», – заявляет Рафал Бенецкий, глав-
ный экономист ING Bank Śląski. Как он 
объясняет, прогнозы роста ВВП опти-
мистические, а при низкой безработи-
це, растущих социальных выплатах и 
нехватке рабочих рук работники будут 
диктовать работодателю свои условия и 
вынуждать повышать оплату труда.

Вместе с тем Rzeczpospolita также 
обращает внимание, что у зарплаты 
в 7 тысяч злотых через четыре года 
будет другая покупательная способ-
ность, поскольку также вырастут цены 
на продукты и услуги. Тем не менее, 
как заверяет в интервью изданию 
Rzeczpospolita Уршуля Крыньская из 
универсального банка PKO BP, даже с 
учетом инфляции покупательная спо-
собность средней зарплаты по стране 
будет увеличиваться на 3–4% в год.

У НИХ

Трыбунал у Гаазе абавязаў улады Беларусі кампенсаваць 
інвестару больш за 20 мільёнаў долараў

– «О, человек! сказано тебе, что – добро 
и чего требует от тебя Господь: действовать 
справедливо, любить дела милосердия и сми-
ренномудренно ходить пред Богом твоим» 
(Михей 6:8).

Я размышляю, что происходит в жиз-
ненном цикле, когда рождаются и выраста-
ют дети, затем люди идут на работу, потом 
выходят на пенсию. Мы видим, как сменя-
ются времена года, наступает жатва. Всё 
происходит так, как будто мы захвачены 
этим. Но посреди всего, что происходит в 
жизни, надо помнить: самое главное, что 
Господь требует от нас, – это чтобы мы 
оставались людьми. Главное не прогресс, 

не образование. Главное – оставаться чело-
веком.

– Человек, у которого нет в сердце Бога, 
нет Его природы, нет любви, может насеять 
в близких так много плевел (сорняков). Так 
получаются люди с больными душами. Они 
ничего не могут дать этому миру, чтобы сде-
лать его лучше, – продолжил пастор. – Нам 
всем предложена свобода выбора, мы созданы 
со свободной волей, мы сотворены по образу 
и подобию Бога. Мы можем выбрать – жить с 
Богом или идти к погибели.

«Только это я нашел, что Бог сотворил 
человека правым, а люди пустились во многие 
помыслы» (Екклесиаст 7:29).
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Гидрометцентр: бархатный сезон на юге 
России продлится до 10 октября

Бархатный сезон на Черноморском побережье может продлиться до 10 октября, пишет 
«Интерфакс» со ссылкой на руководителя Гидрометцентра России Романа Вильфанда. В 
европейской части страны в сентябре придет бабье лето.

«Бархатный сезон прогнозируется, но не такой продолжительный, как в прошлом году. 
В прошлом году он длился почти до конца октября (...). В этом году, по предварительным 
расчетам, этот сезон продлится до первой декады октября, включая ее», – сказал синоп-
тик.

Он также отметил, что точное время бабьего лета в средней полосе пока спрогнозиро-
вать сложно, так как теплая погода осенью наступает после ненастья. «Но у нас есть дру-
гие методы прогноза, все они до единого показывают, что в сентябре в европейской части 
России ожидается бабье лето», – заверил Вильфанд.

Бабье лето – теплая и сухая погода, которая наступает в последние недели сентября и 
первые недели октября.

У СОСЕДЕЙ

13 сентября ICAO представит  
промежуточные итоги расследования 

инцидента с посадкой самолета Ryanair

В Москве появится  
первый автобус на водороде

«Белоруснефть» хочет увеличить 
добычу нефти в Эквадоре

В МИД Украины рассказали о гарантиях, 
данных Байденом Зеленскому

Пожизненно заключенные 
боевики сбежали  

из тюрьмы в Израиле 
через вырытый тоннель

Тоннель рыли ложкой.
Из одной из наиболее сильно охраняе-

мых тюрем Израиля – «Гильбоа» – в ночь 
на 6 сентября сбежали пятеро пожизнен-
но заключенных боевиков «Исламского 
джихада» и бывший полевой коман-
дир «Бригад мучеников аль-Аксы» – 
военизированного крыла организации 
«Движение за национальное освобожде-
ние Палестины» (ФАТХ), сообщает ВВС.

Сбежавших ищут израильская поли-
ция, силы безопасности «Шин-Бет», 
пограничники и военные двух под-
разделений Армии обороны Израиля. 
Силы безопасности заблокировали 
дороги в окрестностях Дженина, а так-
же от тюрьмы до Западного берега. 
Власти также опасаются, что беглецы 
могут пересечь границу с Иорданией.

Боевики сбежали около трех часов 
ночи через тоннель, который рыли 
несколько месяцев ржавой ложкой. 
Тоннель выходил в поле за стенами тюрь-
мы. По предварительным данным, там 
их ждал автомобиль, связь с ним держа-
ли с помощью незаконно пронесенного в 
тюрьму мобильного телефона. Беглецов 
заметил фермер, которому принадлежит 
поле, – он позвонил в полицию с заяв-
лением о подозрительных людях на его 
территории. Около четырех утра в тюрь-
ме провели перекличку и обнаружили 
пропажу шестерых заключенных.

У переболевших COVID-19 почки могут постареть сразу на 30 лет
Американские ученые выяснили, что у переболевших коронавирусом в зависимости от тяжести перенесенного заболевания 

может развиться почечная недостаточность просто потому, что почки постарели на 30 лет.

Таиланд планирует полностью открыться  
для туристов с января 2022 года

Как сообщила Deutsche Welle со ссыл-
кой на ICAO, 13 сентября предварительные 
итоги расследования будут представлены 
в совет организации. Если члены совета 
будут согласны, то в этот же день пред-
варительные итоги будут обнародованы.

Окончательные итоги расследования со 
всеми материалами и выводами будут обнаро-
дованы в ноябре 2021 года, сообщили в ICAO.

Напомним, что накануне эксперты 
ICAO приезжали в Минск, чтобы уточ-
нить некоторые моменты по расследо-

ванию. При этом, как заявило государ-
ственное телевидение, они категориче-
ски отказались встречаться с Романом 
Протасевичем, из-за которого, собственно, 
самолет и был посажен.

Как заявил директор Департамента по 
авиации Минтранса Артем Сикорский, 
первоначально в планах экспертов ICAO 
было встретиться не только с Романом 
Протасевичем, но и со всеми пятью пас-
сажирами злополучного рейса, которые 
остались в Беларуси.

«По итогу они не встретились ни с 
одним из них», – удивился по этому пово-
ду Сикорский. По его мнению, белорус-
ской стороне удалось доказать экспертам 
ICAO, что белорусские власти действовали 
в соответствии со всеми международны-
ми инструкциями.

Так это или нет, ждать осталось 
совсем не долго. Сами же эксперты ICAO 
сказали, что необходимость во встре-
че отпала, поскольку картина и без нее 
была уже ясна.

СЛЫШАЛИ? СЛУЧАЙ

Переговоры на соответствующую 
тему проведены с участием гендиректо-
ра «Белоруснефти», белорусского посла и 
директора департамента МИД Эквадора.

Как сообщает БЕЛТА со ссылкой на пресс-
службу МИД Беларуси, посол Беларуси в 
Эквадоре Игорь Полуян и гендиректор РУП 
«ПО «Белоруснефть» Александр Ляхов во 
время переговоров с директором департа-
мента Северной Америки и Европы МИД 
Эквадора Эриком Медина и начальником 
управления двусторонних и многосторон-
них отношений с Европой МИД Гонсало 
Гонсалесом рассмотрели перспективы уча-
стия ПО «Белоруснефть» в новых проектах.

«Особое внимание было уделено деятель-

ности «Белоруснефти» в Эквадоре, перспек-
тивам ее участия в реализации новых проек-
тов по разведке и добыче нефти на эквадор-
ской территории», – рассказали в ведомстве.

Стороны также обсудили актуальные темы 
двусторонних отношений, в том числе активи-
зацию взаимодействия в ведущих международ-
ных организациях, развитие торгово-экономи-
ческого и инвестиционного сотрудничества, рас-
ширение производственной кооперации.

Согласно информации, размещенной 
на сайте «Белоруснефти», сейчас компания 
имеет 10 добывающих скважин в Эквадоре. 
Последняя была запущена в 2019 году и 
вывела добычу нефти на уровень до 500 
тонн в сутки.

ИССЛЕДОВАНИЯ

Перенесенный коронавирус может ска-
зываться на почках, и эти последствия 
могут сохраняться всю жизнь, нанося 
серьезный ущерб функционированию это-
го органа.

Как сообщает The New York Times 
со ссылкой на исследование группы 
американских ученых из Сент-Луиса, в 
ходе исследования проводились наблю-
дения за 89,2 тысячи человек, у которых 
был диагностирован COVID-19. Также 
наблюдались дополнительно 1,6 милли-

она человек, которые не болели корона-
вирусом.

Как стало понятно в ходе исследова-
ния, в течение от одного до шести меся-
цев, а иногда и до года, после заражения 
COVID-19, заболевшие были подвержены 
снижению функции почек приблизитель-
но на 35% в сравнении с людьми, которые 
коронавирусом не болели.

«Люди, пережившие первые 30 дней 
CОVID, подвергаются риску развития 
почечной недостаточности», – заявил 

по этому поводу нефролог и доцент 
Медицинской школы при Университете 
Вашингтона Зияд Аль-Али. Доктор 
отметил, что приблизительно у 4,7 
тысячи участников исследования, пере-
болевших коронавирусом, функции 
почек снизились на 30% в течение года, 
что эквивалентно 30-летнему старению. 
При этом у 220 больных почки потеря-
ли до 85% своих функций, что являет-
ся уже последней стадией заболевания, 
влекущей смерть.

Украина не останется наедине с Россией 
и всегда будет получать помощь от США. 
В этом в Вашингтоне украинского прези-
дента Владимира Зеленского заверил аме-
риканский коллега Джо Байден, заявил в 
эфире телеканала ICTV глава МИД Украины 
Дмитрий Кулеба.

«Ключевая гарантия в том, что прези-
дент Байден очень четко обозначил, что 
Украина никогда не останется наедине с 
Россией и всегда будет пользоваться под-
держкой, которая будет расти в случае эска-

лации со стороны Российской Федерации. То 
же самое было сказано и в конгрессе», – под-
черкнул дипломат.

Ранее стало известно, что Владимиру 
Зеленскому на встрече с Джо Байденом 1 
сентября удалось решить больше вопросов, 
чем изначально планировалось. Об этом 
сообщил пресс-секретарь украинской деле-
гации в США Алексей Арестович. Он отме-
тил, что впервые за долгое время украинская 
делегация провела переговоры в США «на 
равных» с принимающей стороной.

К СВЕДЕНИЮ!

Таиланд полностью откроется для ино-
странных туристов с января 2022 года, пишет 
Bangkok Post со ссылкой на Министерство 
туризма и спорта страны. Карантин для 
прибывающих в Таиланд будет отменен.

«Мы рассчитываем запустить внутрен-
ний туризм в безопасных провинциях с 1 
ноября, а международный туризм – ориен-
тировочно с середины января. При этом 
иностранным туристам не нужно будет 
соблюдать карантин в первую очередь из-за 
туристических коридоров с соседними стра-
нами», – рассказал министр туризма и спор-
та Пхипхат Ратчакитпракарн.

Он также отметил, что Бангкок должен 
был открыться в октябре, но этот этап отло-
жили до ноября, чтобы успеть вакциниро-
вать жителей. С 1 октября откроются для 
посещения провинции Чиангмай, Прачуап 
Кири Хан (Хуа Хин) и Чонбури (Паттайя) 
и Пхетчабури. В середине октября должны 
открыться Чианграй, острова Ко Чанг и Ко 
Куд.

Таиланд разрешил туристам, приви-
тым российской вакциной от коронавируса 
«Спутник V», въезжать на остров Пхукет 
без карантина с 1 сентября. Туристы долж-
ны быть привиты двумя компонентами 
«Спутника V».

«Туристам, как и прежде, придется полу-
чать в посольстве Таиланда в Москве сер-
тификат разрешения на въезд (COE), но на 
Пхукет они уже смогут заезжать без каран-
тина – при условии соблюдения всех дей-
ствующих в зонах «Пхукетской песочницы» 
правил эпидемиологической безопасности», 
– сказал генеральный консул Российской 

Федерации на Пхукете Владимир Соснов.
«Пхукетская песочница» – программа для 

туристов из стран, которые власти считают 
зонами низкого или среднего риска распро-
странения коронавируса. Власти пускают на 
тайские курорты туристов, которые прошли 
полный курс вакцинации от ковида не позд-
нее чем за 14 дней до вылета и имеют под-
тверждающий сертификат.

Туристы должны провести семь дней на 
Пхукете, затем сдать ПЦР-тест, и после этого 
они могут отправиться на острова Самуи, 
Пханган и Тау, говорится на сайте россий-
ского посольства.

О том, что Таиланд принципиально одо-
брил включение «Спутника V» в программу 
«Пхукетской песочницы», стало известно 18 
августа.

Ассоциация туроператоров тогда же 
сообщила, что российские туристы смогут 
отдыхать в Таиланде без карантина. Для 
въезда в Таиланд нужно будет предоставить 
сертификат о вакцинации, заполнить сви-
детельство о въезде (COE), подтверждение 
бронирования (с предоплатой) в сертифици-
рованном отеле SHA Plus для путешествен-
ников на Пхукет и в отелях категории ALQ 
для путешественников на Самуи, оплатить 
четыре ПЦР-теста, установить мобильное 
приложение для отслеживания местополо-
жения и состояния здоровья. Кроме того, 
нужно будет купить страховку, которая 
покрывает лечение минимум на 100 тысяч 
долларов.

С 2019-го по 2020 год число туристов в 
Таиланде сократилось с 40 миллионов до 6,7 
миллиона человек.

НОВИНКА

В течение года опытный образец 
водоробуса пройдет испытания на 
московских улицах. Параллельно будет 
проработан вопрос о создании заряд-
ной инфраструктуры, сообщил РБК 
руководитель госкорпорации «Ростех» 
Сергей Чемезов.

«Только после этого новый экологич-
ный вид пассажирского транспорта смо-
жет полноценно выйти на московские 
маршруты», – отметил он.

Прототип автобуса, работающего на 
водородных топливных элементах, пред-
ставил завод КамАЗ, который входит 
в «Ростех». Одним из главных преиму-
ществ машины Чемезов назвал увели-
ченный по сравнению с электробусами 
пробег: вместо 70 километров водоробус 
на одной заправке может пройти 250. Его 
можно использовать для внутригород-
ского и междугородного сообщения.

При создании водоробуса за осно-
ву был взят электробус КамАЗ-6282. За 

три года использования в Москве эта 
машина хорошо себя зарекомендовала 
бесшумностью, комфортом и экологиче-
скими характеристиками, отметил глава 
«Ростеха».

«Кузов у него (водоробуса. – NEWS.ru) 
безопасный – из высокопрочной стали и 
пластика. Масса около 19 тонн, вмеща-
ет он порядка 80 человек. Максимальная 
скорость движения – 80 км/ч. Как и элек-
тробус, водоробус может работать при 
температуре от минус 40 до плюс 40 гра-
дусов», – рассказал Чемезов.

Салон машины удобен для использо-
вания маломобильными пассажирами.

Ранее гендиректор Центрального 
института авиационного моторострое-
ния имени П.И.Баранова Михаил Гордин 
сообщил, что российские инженеры 
намерены перевести авиационный дви-
гатель ВК-2500 на водородное топливо в 
ближайшие пять лет.

Алексей КОЖУШКИН.
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События в Афганистане всколыхнули 
весь мир, вызвав шок, потрясение и страх. 
Движение «Талибан», запрещенное в РФ и 
ряде других стран как террористическое, 
настолько быстро захватило власть в стра-
не после ухода американских войск, что 
некоторые до сих пор не верят в произо-
шедшее.

Несмотря на обещания талибов не про-
водить репрессии в отношении сторонни-
ков прежней власти и заявления о смяг-
чении позиции по вопросу места женщин 
в жизни общества, большинство афганцев 
им не верит. Потому что помнят их жесто-
кость в 1990-е годы.

Одни молча ждут. Ждут наказания, 
расправы и казни. Другие ищут любые 
пути, чтобы спастись и уцелеть. А значит, 
из страны нужно бежать. Из-за ситуации 
в Афганистане в мире назревает новый 
гуманитарный кризис.

Первые беженцы из Афганистана
Первые афганские беженцы прибыли в 

Беларусь в середине 1990-х годов. Многие 
тогда приезжали, как говорится, по памяти 
– потому что учились в белорусских вузах 
в советские годы или слышали рассказы 
родственников об этом.

По их воспоминаниям, хотя ситуация 
здесь была определенно лучше, нежели в 
Афганистане, неопределенностей хватало. 
Многие, чтобы прокормить себя и детей, 
устраивались работать на рынки – те же 
«Ждановичи».

Но труднее всего было детям. Им нуж-
но было не только учить с нуля русский и 
белорусский языки, но и успевать по дру-
гим предметам, о части из которых в своей 
стране они даже не подозревали.

В 1998 году Управление Верховного 
комиссара ООН в Беларуси решило 
открыть на базе Центра дополнитель-
ного образования детей и молодежи 
«Эврика» во Фрунзенском районе проект 
«Социализация и адаптация детей бежен-
цев в Беларуси».

Корреспондент Sputnik отправился в 
этот центр, чтобы узнать, как дети бежен-
цев и лица, ищущие убежища, получают 
образование в стране, удается ли им при-
выкнуть к новому укладу жизни, с какими 
трудностями они сталкиваются по приезде 
в Беларусь и что думают о происходящем в 
их родном Афганистане.

Статистика. По данным УВКБ ООН, 
только за январь–июнь 2021 года в Беларусь 
за защитой обратились 209 человек. Топ-
5 стран, из которых прибыли эти люди: 
Украина (111 человек), Ирак (21), ДР Конго 

(11), Турция (11), Афганистан (8).
Всего, по данным на конец июня, в 

Беларуси проживают 294 человека со ста-
тусом беженца. Из них больше всего выход-
цев из Афганистана (181 человек), далее 
идут выходцы из Ирака (48) и Сирии (13). 
Примечательно, что по состоянию на 30 
июня 2021 года в стране проживает 2624 
человека со статусом дополнительной 
защиты. То есть они пока не имеют ста-
туса беженца, и нет гарантий его получе-
ния. Выходцев из Афганистана со стату-
сом допзащиты в стране насчитывается 
27 человек.

Беженцы и право на образование
Дети беженцев и лица, ищущие убе-

жища в Беларуси, имеют законное право 
на бесплатное среднее образование, но 
не могут наравне со всеми воспринимать 
школьную программу. Поэтому и прово-
дят с ребятами дополнительные занятия 
учителя или афганские волонтеры, расска-
зывает Саид Касим Масуд, замруководи-
теля центра «Эврика».

Сам Саид живет в Беларуси почти 30 
лет. В 1980-е годы учился в Белорусском 
политехническом институте, а после окон-
чания вернулся в Афганистан, работал в 
Министерстве госбезопасности. Но ког-
да в начале 1990-х в стране сменилась 
власть, Саид вместе с семьей вынужден 
был бежать в Беларусь, чтобы его и детей 
не убили.

– Было поначалу непросто. Привыкал, 
хотя мне было легче, я здесь уже учился. А 
вообще, такой адаптивный проект очень 
нужен. В центр приходят не только выход-
цы из Афганистана. Занимаются здесь и 
дети из Украины, Сирии, Грузии. Более 
того, приходят сюда и белорусские дети, 
чтобы не было в школах недопонимания на 
национальной почве, – рассказывает Саид.

По его словам, детям в первую очередь 
помогают в изучении русского языка, их 
выравнивают в знаниях с белорусскими 
одноклассниками.

– Мы помогаем детям, дополнительно, 
после занятий в школах. Ребята прихо-
дят сюда и адаптируются. Есть у нас 
здесь и музыкальные кружки. Песни поют. 
Играют. В этом смысл, – отмечает Саид.

Он также рассказывает о том, что в цен-
тре дети могут получить и первый опыт в 
работе.

– При желании с 14 лет нашим детям 
заводят трудовые книжки. Всё официаль-
но, оформляем через центр занятости. И 
в летний период ребята могут несколько 
недель поработать в швейной мастерской. 

Учителя с ними работают. И через 20 дней 
они получают первые в своей жизни зара-
ботанные деньги. Это тоже, я считаю, 
воспитательный момент, – говорит Саид.

«О Беларуси ничего не знали»
Занятия в центре проводит преподава-

тель Нахид Ахмад. Она, как и Саид Масуд, 
покинула Афганистан почти 30 лет назад.

– Мы жили в Кабуле. Но потом в стране 
сменилась власть. И мы решили уехать. 
Мой отец посоветовал ехать в Беларусь. 
Сказал, что это хорошая страна. А мы 
даже ничего не знали о республике. И при-
ехали в Минск в 1992-м, была морозная 
зима. Столько снега никогда не видели, – 
вспоминает историю приезда Нахид.

По ее словам, в первые годы были 
трудности в общении, с поиском работы. 
Нахид до сих пор благодарит УВКБ ООН 
в Беларуси за помощь, которую они оказы-
вали ее семье.

– Для нас арендовали жилье, давали 
обувь, теплую одежду, одеяла. Помогали 
продуктами, медикаментами. А еще – с 
курсами русского языка. И полтора года я 
ходила на курсы, так постепенно стала 
понимать людей. Ведь русский язык очень 
сложный, – говорит Нахид Ахмад.

Именно поэтому так важно обучать 
русскому языку не только детей, но и роди-
телей, считает Нахид. Она говорит, что на 
занятия помимо 70 детей приходят около 
30 мам, которые являются беженками.

– Это дает хороший эффект, когда 
мамы и дети познают новую культуру 
вместе, учат язык. Когда мы приехали в 
Беларусь, такой программы еще не было. 
И с ней легче приезжим людям, – отмечает 
Нахид.

Зов родины
Многие беженцы со временем захотят 

вернуться на родину. И это в центре пони-
мают: в «Эврике» подопечным преподают 
родной язык дари.

«Дари – наши корни. Мы не хотим, 
чтобы дети забывали свою культуру. Мы 
здесь все изучаем: историю Афганистана, 
традиции», – отмечают там.

На курсах выходного дня рады и взрос-
лым, и детям.

– На таких занятиях младшие изучают 
историю своей страны, традиции и куль-
туру. Отмечаем и народные праздники. К 
примеру, Новруз. Летом работает лагерь 
для детей. Как правило, взрослые интересу-
ются белорусскими реалиями, обсуждают 
законы, возможность трудоустройства. 

Бывают в центре и различные экскурсии, 
связанные с историей Беларуси, – отмечает 
замруководителя центра «Эврика» Саид 
Масуд.

Нынешние события в Афганистане 
диаспора в Беларуси восприняла с болью, 
говорит Саид.

– Очень грустно, что люди страдают. 
Старики, дети. Народ обездоленный, люди 
почти полвека находятся в каком-то пер-
манентном состоянии: война то вспыхи-
вает с новой силой, то затихает. А гиб-
нет ни в чем не виноватый простой народ, 
– считает он.

Признается: с тех пор как талибы взя-
ли власть в стране, он не может спать 
спокойно, постоянно читает новости про 
Афганистан, опасаясь за жизнь своих дру-
зей, которые до сих пор живут там.

«Все сейчас сидят дома»
Саид Масуд уверен, что в мире ста-

нет больше беженцев из-за событий в 
его стране.

– Нестабильность – это самое страш-
ное. Никто не хочет видеть себя и своих 
детей в той ситуации, что сейчас там 
происходит. Поймите, люди так устали 
от войны, она никому не нужна, – отме-
чает Саид.

С ним согласна и преподаватель Нахид 
Ахмад.

– Очень плохо там сейчас людям. 
Особенно женщинам, потому что они за 20 
лет чего-то достигли. А сейчас женщины 
сидят дома, да почти все сидят дома. На 
работу никто не ходит. Даже в платке 
женщинам нельзя порой ходить на улице, – 
возмущенно говорит она.

Рассказывает, что следит по спутнико-
вому телевидению за тем, что происходит 
в ее родной стране.

– Ни одной женщины я не видела в кадре 
на улицах Кабула. А раньше телевидение 
было хорошим. Мне как мигрантке, кото-
рая давно уехала из Афганистана, было 
важно смотреть программы афганских 
телеканалов, – отмечает Ахмад.

С ее слов, большинство жителей страны 
не верят обещаниям «Талибана».

Саид Масуд считает, что происходя-
щее с талибами в Афганистане имеет мало 
общего с исламом.

– В исламе есть масса возможностей, 
которые даются и женщинам. Свободное 
обучение, возможность участвовать в 
общественной жизни страны. Женщина 
имеет много прав. Не разрешать им сво-
бодно говорить, работать, выбирать себе 
будущее – это неправильно. Люди ста-

ли более свободными, во всяком случае в 
министерствах в Афганистане до прихода 
талибов были женщины, и в парламенте 
порядка 20 процентов женщин было. Вряд 
ли сейчас это будет. Талибы дают обеща-
ния, но слабо верится. Однако надежда всё 
же есть, – говорит собеседник.

«Здесь есть всё для счастья»
О том, что выбрали когда-то местом 

убежища Беларусь, ни Саид, ни Нахид не 
жалеют. Говорят, наоборот, рады тому, что 
живут здесь.

– Не жалею. Здесь выросли мои дети, 
получили образование. У меня четыре доч-
ки. У них всё хорошо, – отмечает Саид.

Рада, что уехала из Афганистана, и 
Нахид Ахмад. Она уверена, что сейчас на 
родине еще опаснее, нежели было в годы 
ее переезда.

– Я рада, что приехала и осталась здесь, 
в Минске. Это абсолютно искренне говорю 
вам. Мне здесь хорошо, у меня есть работа 
и свой дом. Я получила трехкомнатную 
квартиру как многодетная мама. Самое 
интересное, что, когда мы с детьми сей-
час едем куда-то отдыхать, в Египет или 
Турцию, я начинаю скучать по Беларуси. 
Места себе не нахожу. Дети смеются и 
удивляются, говорят: вот же прикипела к 
стране, – делится эмоциями Нахид.

По ее словам, у афганских беженцев 
есть всё для счастья в Беларуси. И хотя ее 
многие знакомые мигрировали дальше, в 
Польшу и Германию, она рада, что оста-
лась здесь.

Белорусы – толерантные?
И Саид, и Нахид убеждены, что бело-

русский народ толерантный и очень спо-
койный.

– Мне почти не отказывали простые 
люди в какой-либо просьбе. Если нужно 
было спросить что-то – подсказывали. 
Очень добрые люди, – отмечает Нахид.

Она вспоминает, что за тридцатилет-
нюю историю ее жизни в Беларуси была 
всего пара случаев, когда она столкнулась 
с негативом по религиозному и националь-
ному признакам.

– Я хожу в хиджабе, и в 1990-е годы как-
то пару раз за мной мужчина шел до метро 
и кричал, что я здесь делаю. Спрашивал, 
какой я религии. Говорили, что я араб-
ка, зачем я сюда приехала, – рассказывает 
Нахид.

Она считает, что с годами отношение к 
мигрантам стало лучше. И на платок люди 
уже не обращают внимания.

Будущее проекта для беженцев
Не исключено, что в следующем году 

проект Управления Верховного комиссара 
ООН по делам беженцев «Социализация 
и адаптация детей беженцев в Беларуси» 
в Центре дополнительного образования 
детей и молодежи центра «Эврика» прод-
леваться не будет.

Если это случится, то волонтеры могут 
остаться без работы, а подопечные – без 
помощи.

– Афганская община в Беларуси рас-
тет. А с нынешней ситуацией в стра-
ну может приехать еще больше беженцев 
из Афганистана. Люди не ищут какой-
то сверхлегкой жизни. Они просто ищут 
страну, где было бы спокойно. Недавно к 
нам обратилось пять афганских семей. 
Они только-только приехали в Беларусь. И 
получается, если проект УВКБ ООН закро-
ют – им не смогут больше помочь, – с гру-
стью отмечает Нахид Ахмад.

По данным УВКБ ООН, только на 
конец 2020 года в результате пресле-
дования, конфликтов, насилия, нару-
шений прав человека или событий, 
подрывающих общественный порядок, 
почти 83 миллиона человек в мире 
оказались вынужденными переселен-
цами. Среди них более 26 миллионов 
беженцев, около половины из которых 
младше 18 лет. Эти цифры, вероят-
нее всего, уже значительно больше.

МИРОВАЯ ПРОБЛЕМА

«Нас дома не ждут»
Как афганские беженцы начинают жизнь с нуля в Беларуси.

В нашей стране проживает почти 300 человек со статусом 
беженца, и большинство из них – выходцы из Афганистана. 

Мигранты сталкиваются с серьезными трудностями: 
адаптация в обществе, поиск работы, изучение языка.  

На помощь им приходят волонтеры и образовательные 
проекты.
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З ПЕРШЫХ ВУСНАЎ

Фильмы будут доступны во вкладке 
«Wisła na Białorusi» в верхнем меню. Для 
доступа к фильмам необходимо зареги-
стрироваться на платформе. Все кинопо-
казы бесплатны.

В рамках фестиваля будут показаны 
как художественные, так и документаль-
ные фильмы. В программу фестиваля 
также вошли короткометражные филь-
мы, созданные Студией Мунка.

В программе:
«EASTERN»,  

реж. Пётр Адамски, драма, 
Польша, 2019, 86 мин., 16+
Фильм «Eastern» – это полнометражный 

дебют режиссера Петра Адамского. В кар-
тине он создает видение мира, в котором 
жизнь людей регулируется радикальным 
и строгим кодексом крови. Шокирующее 
видение Польши, в которой оружие легаль-
но, действует закон кровавой мести, а 
между враждующими родами идет война. 
В этой альтернативной, антиутопической 
реальности за воротами закрытого сообще-
ства под наблюдением камер происходит 
своеобразная игра.

«ОБОРОТЕНЬ»,  
реж. Адриан Панек, Польша, 
Германия, Голландия, 2018,  

88 мин., 16+
Действие фильма происходит летом 1945 

года. Для восьмерых детей, освобожденных 

из концлагеря Гросс-Розен, был построен 
временный приют в покинутом жителями 
дворце среди леса. Присматривать за детьми 
должна 20-летняя Ханка, в прошлом тоже 
заключенная. После лагерных ужасов герои 
постепенно возвращают себе частицы уте-
рянного детства, однако ужас быстро к ним 
возвращается. В ближайшем лесу обитают 
лагерные овчарки. Выпущенные на волю 
эсэсовцами проголодавшиеся и одичалые 
животные окружают дворец в поисках еды.

БЛОК КОРОТКОМЕТРАЖНЫХ ФИЛЬМОВ 
СТУДИИ МУНКА, 2019, 16+

Студия Мунка работает в структуре 
Союза польских кинематографистов с 2008 
года. Она является продюсером дебютных 
короткометражных и полнометражных 
фильмов. Молодые режиссеры, которые 
хотят снять свой первый фильм в профес-
сиональных условиях, могут рассчитывать 
на художественный, производственный и 
рекламный надзор за проектом в Студии 
Мунка. Короткометражные фильмы про-
изводятся в рамках программ «30 минут», 
«Первый документ» и «Юная анимация». 

В рамках блока мы покажем пять корот-
кометражных фильмов Студии Мунка.

«НЕДЕТСКАЯ ПЕРЕДЕЛКА 2»,  
реж. Марта Карвовска, 

семейный, приключенческий, 
Польша, 2020, 87 мин., 7+

Юлька и Олек приезжают в Познань, что-
бы попасть на открытие выставки, посвящен-

ной творчеству Клода Моне. К сожалению, во 
время торжественного открытия самая важ-
ная картина – «Пляж в Пурвиле» – исчезает, 
тетю Юльки и мать Фелки ложно обвиняют-
ся в краже. Начинается расследование, в ходе 
которого Юлька и Фела должны объединить 
усилия, чтобы спасти своих родственников. 
В то же время они начинают соревноваться 
за внимание Олека.

Авторов фильма «Недетская переделка 
2» вдохновила реальная история кражи, 
в результате которой единственная кар-
тина Клода Моне из польских коллек-
ций исчезла из Национального музея в 
Познани.

«КИТ ИЗ ЛОРИНО»,  
реж. Мацей Цуске, 

документальный фильм, 
Польша, 2020, 59 мин., 12+
«Кит из Лорино» – это история о 

людях, живущих в одном из самых суро-
вых и труднодоступных мест на Земле, на 
Чукотском полуострове. Местные жители 
– чукчи, инуиты и русские – занимают-
ся охотой на китов. Коллективный ритуал 
отлова обеспечивает их пищей и позволяет 
выжить в трудных условиях; это их надеж-
да на выживание следующей зимой. Это 
история о непростых отношениях человека 
и природы. Фильм созерцает повседневную 
жизнь Чукотского полуострова, вписан-
ную в естественный порядок, и раскрывает 
самые жестокие стороны жизни в месте, 
забытом Богом и людьми.

«RE-CYCLE»,  
реж. Матеуш Ленарт

Живя одиноко в мире без света и надеж-
ды, главный герой теряет себя в погоне 
за утраченным прошлым. Ежедневная схе-
ма повторяется. Многочасовые усилия на 
самодельном велотренажере позволяют 
на несколько мгновений создать иллюзию 
былой счастливой жизни. Цикл, в кото-
рый попадает главный герой после потери 
всего, что он любил, это единственное, что 
он знает. Это также своего рода тюрьма, 
из которой он не может и не хочет освобо-
диться. Жить дальше – значит забыть?

«HOME SWEET HOME»,  
реж. Агата Пущ

10-летний Олаф живет в мире, где нани-
мать членов семьи и друзей – обычная 
практика. За определенную сумму каждый 
может создать себе идеальную иллюзию 
счастья. Когда компания Rent A Life орга-
низует в школе Олафа кастинг, мальчик, ни 
секунды не сомневаясь, намеревается при-
нять в нем участие и любой ценой полу-
чить роль друга на дне рождения богатой 
девочки. Вскоре выясняется, что цена за 
участие в этой иллюзии слишком высока.

«УНДИНА»,  
реж. Томаш Сливиньски

Ундина была водяной нимфой, которая 
влюбилась в смертного. Из-за его невер-
ности ей пришлось наложить на него про-

клятие – теперь он будет дышать столько, 
сколько помнит об этом. Погрузившись в 
сон, смертный забывает о своем дыхании 
и умирает. Существует также редкое неиз-
лечимое заболевание, которое называется 
«проклятием Ундины».

Цезары все еще живет со своей матерью 
и влюблен в Эмилию, рок-певицу. Он так-
же скрывает темную тайну. Однажды всем 
троим придется столкнуться с мифической 
Ундиной и ее проклятием.

«МАРЦЕЛЬ»,  
реж. Марцин Микульски

Марцель любит свою жизнь, потому что 
никто его не замечает: контролер в авто-
бусе, начальник в офисе, влюбленные в 
лифте... К сожалению, его идеальный мир 
перевернется с ног на голову, когда он спа-
сет свою соседку от самоубийства.

«КОНЕЦ СЕЗОНА»,  
реж. Станислав Цуске

Пожилая супружеская пара отправля-
ется в круиз по озерам, на которых они 
провели всю свою жизнь. Замкнутое про-
странство яхты заставляет задуматься не 
только о будущем, но и о том, что уже про-
шло. По вечерам звучат старые мелодии.

***
Приглашаем вас следить за страни-

цами фестиваля в социальных сетях 
(Facebook Polish Film Festival, Instagram 
vistula_festival) и интернет-страницей  
www.festiwalwisla.pl).

ПРИГЛАШЕНИЕ

4-й фестиваль польских фильмов «Висла» в Беларуси!
Фестиваль польских фильмов «Висла» возвращается в Беларусь. В этом году он состоится онлайн  

на платформе https://www.mojeekino.pl с 15 по 19 сентября.

Останемся без французского вина?
Весенние заморозки уничтожили виноград.

Вядомы трэнер  
Мікалай Казека  

піша кнігу
Два месяцы спартыўны спецыяліст знаходзіўся ў бальніцы пасля таго, як захварэў  

на каранавірус, у яго дыягнаставалі 80 працэнтаў паражэння лёгкіх.
Мікалай Іванавіч распавёў «Народнай Волі» пра тое, як праходзіць працэс 

рэабілітацыі, пра вакцынацыю і жаданне выдаць кнігу.

Лето в Беларуси стало  
одним из самых жарких за всю 

историю метеонаблюдений
Июньский максимум превысил +37ºС.

Мікалай Казека ўзначальваў нацыянальную 
каманду з 1993 года. Прызнаваўся лепшым трэне-
рам года ў Беларусі ў 2014-м і 2018 гадах. Кавалер 
ордэна Айчыны I, II і III ступеняў.

Пасля выбараў 2020 года Мікалай Іванавіч 
адкрыта выказаў сваю грамадзянскую пазіцыю, а 
ў верасні быў пазбаўлены імянной стыпендыі. У 
лістападзе знакамітага трэнера не ўзялі на збор 
нацыянальнай каманды па фрыстайле.

Вучні Мікалая Казекі заваявалі на зімовых 
Алімпійскіх гульнях сем медалёў рознай вартасці, 
у тым ліку чатыры залатыя.

– У сакавіку я выйшаў з бальніцы, і ўвесь гэты 
час праходзіў курс рэабілітацыі, – кажа Мікалай 
Іванавіч. – Аднаўленне было дастаткова праця-
глым, даводзілася вельмі складана.

Прымаў розныя фізіяпрацэдуры, займаўся дыхаль-
най гімнастыкай, спрабаваў хадзіць, хаця рабіць гэта 
было цяжка. Немагчыма было вярнуцца ў нармаль-
ны рытм жыцця, элементарна не хапала паветра. 
Пачынаў з дыстанцыі 100 метраў. Пройдзеш яе – ужо 
патрэбны адпачынак, каб аддыхацца. І ў такім стане 
знаходзіўся амаль чатыры месяцы. Нікіях змен да 
лепшага не назіралася, часам нават рукі апускаліся, і 
ўжо не верылася, што гэтыя змены будуць. Але затым 
ў адзін цудоўны момант як прарвала. Што называец-
ца, пацыент рэзка пайшоў на папраўку.

– Як зараз сябе адчуваеце?
– Арганізм практычна вярнуўся ў той стан, што 

быў да хваробы, хаця я разумею, што наступствы 
ўсё роўна ёсць. Таму працягваю выконваць дыхаль-
ныя практыкаванні, праходжу пэўныя працэдуры.

Дарэчы, я ўжо прывіўся кітайскай вакцынай, 
хаця ў мяне пасля перанесенай хваробы была 
ледзь не рэкордная колькасць антыцел. Але ўрачы 
сказалі, што вакцына якраз і будзе падтрымліваць 
гэтыя антыцелы. І вакцынацыю я перанёс вельмі 
лёгка.

– З фрыстайлістамі кантакт падтрымліваеце?
– Штодзень на сувязі, яны ж для мяне як дзеці.
– Чым плануеце займацца далей?
– Зараз я займаюся аналізам той працы, што 

зрабіў. Рыхтую пэўныя высновы і рэкамендацыі.
Што датычыцца магчымага вяртання да трэ-

нерскай працы, то пра гэта пакуль не думаю. 
Па-першае, трэба аднавіць здароўе. Па-другое, я 
працую над кнігай, у якой будзе ўсё – і пра спорт, і 
пра жыццё, і пра тых людзей, якія сустракаліся на 
маім жыццёвым шляху.

Таму ўжо тры месяцы ідзе літаратурны працэс, 
пішу мемуары. Хаця працую не адзін – дапама-
гаюць вашы калегі. І, магчыма, асобныя раздзелы 
будуць гатовы ўжо да канца гэтага года.

Алесь СІВЫ.

СЛОВО СИНОПТИКОВ

Средняя по стране температура 
воздуха нынешним летом состави-
ла +20°С, что на 2,6°С выше клима-
тической нормы. Об этом сообщает 
Белгидромет.

Синоптики отмечают, что про-
шедшее лето за 141 год гидромете-
орологических наблюдений по тем-
пературе уступило лишь лету 2010 
года. Рекордными по температуре 
были первые два летних месяца, а 
вот август оказался близким к норме.

Средняя по Беларуси температура 
воздуха за июнь составила +19,9°С, 
что выше климатической нормы на 
3,5°С. В третьей декаде июня отме-
чалась интенсивная волна тепла, в 
результате которой дневные темпе-
ратуры в отдельные сутки местами 
превышали 35-градусную отметку, 
достигнув критерия опасного явле-
ния. Кроме того, на большей части 
территории Беларуси были обнов-
лены абсолютные максимумы тем-
пературы воздуха для июня, в том 
числе державшиеся более ста лет. Так 
на станциях Борисов и Василевичи 

обновлены июньские рекорды макси-
мальной температуры воздуха, отме-
ченные в 1901 году, а на станции 
Пинск превышен рекорд 1885 года.

Максимальное июньское значение 
температуры воздуха (+37,1ºС) было 
зарегистрировано на метеостанции 
Октябрь 23 июня. Минимальное зна-
чение температуры воздуха (+1,0°С) 
отмечено на станции Минск 1 июня.

В июле средняя по Беларуси тем-
пература воздуха составила +22,5°С, 
что выше климатической нормы на 
4,1°С. Очень теплыми выдались пер-
вая и вторая декады, средняя тем-
пература воздуха которых превыси-
ла климатическую норму на 4,4°С и 
6,0°С соответственно. В первой-вто-
рой декадах июля отмечался период 
с аномально жаркой погодой (вол-
на тепла), на протяжении которого 
температура воздуха днем находи-
лась преимущественно в пределах 
+30…+34°С, а в отдельные сутки 
местами превышала 35-градусную 
отметку, достигнув критерия опасно-
го явления.

Максимальная за июль темпе-
ратура воздуха (+35,5°С) отмече-
на на станции Могилев 12 июля 
и на станции Лельчицы 17 июля. 
Минима льное значение тем-
пературы (+6,8°С) отмечено на 
станциях Езерище и Лынтупы 22 
июля.

В августе средняя по стране тем-
пература воздуха составила +17,5°С, 
что выше климатической нормы на 
0,2°С. Максимальное значение тем-
пературы воздуха за месяц отме-
чено на станции Брагин 17 августа 
и составило +34,3ºС. Минимальное 
значение температуры (+1,0°С) 
отмечено на станции Езерище 25 
августа.

Что касается осадков, то в сред-
нем за лето их выпало 241 мм, что 
составляет 104% климатической 
нормы. Наиболее дождливо было 
в Брестской области – 306 мм, или 
137% климатической нормы. Меньше 
всего осадков выпало в Могилевской 
области – 175 мм, или 77% климати-
ческой нормы.

СИТУАЦИЯ

Производство вина во Франции 
упало до рекордно низкого уровня, 
сообщает Министерство сельско-
го хозяйства страны. Ожидается, 
что виноделие в этом году прине-
сет 33,3 миллиона гектолитров, что 
почти на треть меньше (-29%) сред-
него показателя за последние пять 
лет. Такой неурожай уже называют 
крупнейшей агрономической ката-
строфой с 1945 года. Всему виной 
капризы погоды.

Почти все винодельческие реги-
оны пострадали от погоды, хотя и 
в разной степени. В апреле были 
заморозки, в мае на французские 
плантации винограда обрушился 
сильный град, в июле прошли лив-
ни, а затем начались атаки гриб-
ковой инфекции. Ожидается, что 

производство шампанского упадет 
на 36% по сравнению с прошлым 
годом.

Объем производства в реги-
оне Бургундия уже упал на 47% 
по сравнению с прошлым годом, 
в частности из-за мороза, града и 
болезней, которые уничтожили зна-
чительную часть урожая в регионе. 
В Бордо выпуск вин снизился на 
четверть, там температура апрель-
скими ночами опускалась до -80С, 
а фермеры пытались согреть вино-
градники костром и свечами.

Скорее всего, это означает, что 
вино 2021 года станет стоить доро-
же, ведь дефицит товара практи-
чески всегда ведет к его подорожа-
нию.

(money.onliner.by)
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па-за ГуЛьнЁЙ

«Дзень Волі – гэта вясна!»
КРЫЖаванКа

Па гарызанталі: 1.Вольнаму 
…, уратаванаму рай (прык.). 
5.Рэсурсы. 7.Народная назва 
Перуна, беларускага бога агню. 
8.Густы пах якога-небудзь рэчыва 
(перан.). 10.“Хай свята дружбы буд-
зе лепшым святам, // Хай векам 
дружбы наш завецца …” – з вер-
ша С.Грахоўскага “Патрэбен чала-
веку чалавек”. 11.Лубяны абадок 
у сіце. 13.“Настаў доўгачаканны 
…, // Пад сцягам бел-чырвона-
белым // Чакае перамога нас” – з 
верша М.Танка “Ты чуеш, брат?”. 
14.Робячы …, на дабро не надзейся 
(прык.). 15. … вольны, калі ў яго 
ёсць крылы (прык.). 16.Зведзеныя 
ў адно цэлае тэксты, звесткі. 
18.Жалезарудны матэрыял. 20.“Гэта 
…, гэта крык, што жыве Беларусь!” 
– з верша Я.Купалы “Гэта крык, 
што жыве Беларусь!”. 22.Тое, што 
і раскоша. 24.Заключэнне міру 
(разм.). 26.Абы-як жыць – толькі 
… капціць (прык.). 27.Рукапісная 
копія. 28.Вялікае марское судна. 

29.“Дзе на ўзлеску юная вясна // 
Першыя … рассыпае” – з верша 
Ул.Някляева “Красуня-вясна”.

Па вертыкалі: 1.“Дзень Волі 
– гэта …! // Гэта нашых сар-
дэц Адраджэнне!” – з верша 
К.Вольнага “Дзень Волі”. 2.“Прыціх 
наш …: // Маўчаць, усе маўчаць. 
// Свабодай карыстаюцца сачкомы, 
// Каб тых, хто мысліць, у астрог 
саджаць” – з верша Ул.Дубоўкі 
“За ўсе краі, за ўсе народы све-
ту”. 3.Чые …, таго і воля (прык.). 
4.І … ёсць, ды волі няма (прык.). 
6.У каменным мяшку, а … вольная 
(прык.). 9.“Галоўным быў не хлеб, 
галоўным была …” – Ул.Караткевіч. 
12.“…, які аднойчы адмовіўся ад 
волі, назаўжды робіцца вязнем” 
(В.Быкаў). 15.Аптыміст бачыць …, 
а песіміст – дзірку ад … (прык.). 
17.К.Дуж-… – поўнае прозвішча 
беларускага грамадска-палітычнага 
дзеяча, аўтара эскіза бел-чырвона-
белага сцяга, сімвала незалежнасці 

Беларусі. 19.“Змагацца за волю 
– …, // Змагацца за праўду – не 
страх” – з верша Л.Геніюш “Не 
прашу”. 21.“Зрабі свабоднай, зрабі 
шчаслівай // Краіну нашу і наш …!” 
– з верша Н.Арсенневай “Малітва 
за Беларусь” (“Магутны Божа”). 
22.Час сутак. 23.Адзенне, строі. 
25.Апавядальны род літаратуры.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі:  1.Воля. 

5.Фонд. 7.Грымотнік. 8.Настой. 
10.Век. 11.Абечак. 13.Час. 14.Зло. 
15.Арол. 16.Звод. 18.Акатыш. 
20.Енк. 22.Роскаш. 24.Замірэнне. 
26.Неба. 27.Спіс. 28.Карабель. 
29.Пралескі.

Па вертыкалі: 1.Вясна. 2.Край. 
3.Поле. 4.Сіла. 6.Думка. 9.Свабода. 12. 
Чалавек. 15.Абаранак. 17.Душэўскі. 
19.Шчасце. 21.Народ. 22.Раніца. 
23.Убор. 25.Эпас.

лявон ЦЕлЕШ.
г.Дзяржынск.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. 220013, Мінск, пр-т Незалежнасці, 79/1. Падпiса-
на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com 
http://www.nv-online.info 

ШаХматЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫлКО.

з  пЕРШЫХ  вуСнаЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

футБОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.
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Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79/1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

Из пЕРвЫХ уСт дуХОЎнаЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 53-62.)
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу
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Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

ЛЕГІЯнЕРЫ

ЧаСтнаЯ ЖИзнь

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТлАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).
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 (017) 363-66-04

Вось дык  
злодзей!

Бібліяклептаманам назы-
ваюць чалавека, які крадзе 
кнігі. Адзін з самых вядо-
мых бібліяклептаманаў – 
Стывен Блумберг, які скраў 
больш за 23.000 рэдкіх кніг 
з 268 бібліятэк. Каб скласці 
сваю калекцыю, якая ацэнь-
ваецца прыкладна ў 20 
мільёнаў долараў, Блумберг 
выкарыстоўваў самыя раз-
настайныя метады: часам ён 
прабіраўся ў бібліятэку цераз 
вентыляцыйную сістэму і 
нават шахту ліфта.

Правапіс 
рэфармаваўся 

двойчы
У 1918 годзе мовазнаўца 

і грамадска-палітычны дзеяч 
Браніслаў Тарашкевіч выдаў 
“Беларускую граматыку для 
школ” кірыліцай і лацінкай. 
Гэта была першая практыч-
ная граматыка. Канешне, 
былі ў яе і пэўныя недахо-
пы, якія дапрацоўваў у сва-
ёй граматыцы Язэп Лёсік. 
Распрацаваны ім правапіс 
называецца класічным, 
або “тарашкевіцай”. З 1933 
года ў выніку разгортван-
ня русіфікацыі замацавала-
ся так званая “наркамаўка”. 
Гэты правапіс рэфармаваўся 
двойчы: у 1956-м і ў 2008 год-
зе. Апошнім варыянтам мы 
карыстаемся сёння.

Калі чытаеш – 
менш міргаеш

У сярэднім мы міргаем 17 
разоў у хвіліну, 14.280 разоў за 14 
гадзін у дзень, 5,2 мільёна разоў 
на год. Калі чалавек чытае, ён 
міргае менш, таму нашы вочы 
вельмі стамляюцца.

Зялёны колер 
вачэй – рэдкі

Мяркуецца, што толькі 2 
працэнты насельніцтва све-
ту маюць зялёныя вочы, што 
азначае, што іх менш за тых, 
у каго радужная абалонка мае 
кары, чорны, блакітны, шэры 
колер. Гэта можа быць па 
шэрагу прычын.

Разумныя 
дэльфіны

Дэльфіны ведаюць свае 
– прыдуманыя самастойна – 
імёны, ведаюць, як клічуць 
сяброў і знаёмых. Знаёмячыся, 
прадстаўляюцца. І потым 
звяртаюцца адзін да аднаго па 
імёнах.

Врач назвала количество 
сала, которое можно 

съесть за день без вреда
Есть его необходимо в первой половине дня

Врач-диетолог Маргарита Королёва назвала коли-
чество сала, которое можно съесть за день без вреда 
для здоровья. Об этом специалист сообщила в беседе 
с ФАН.

Королёва отметила, что сало является полезным 
для здоровья мужчин и женщин продуктом. Дело в 
том, что он богат арахидоновой кислотой, которая 
влияет на построение гормонов. Помимо прочего, 
она оказывает положительное воздействие на репро-
дуктивную функцию человека.

Также этот продукт полезен для иммунитета, что 
особенно важно во время распространения вирусных 
инфекций.

Специалист сообщила, как необходимо есть сало, 
чтобы не нанести вред здоровью. По ее словам, чтобы 
избежать задержки жидкости из-за потребления этого 
соленого продукта, его следует есть в первой половине 
дня и в небольшом количестве: «Небольшого кусоч-
ка, 50–100 граммов в день, вполне достаточно для 
того, чтобы получить всю пользу из этого продук-
та. Зимой сало может приниматься на регулярной 
основе, изо дня в день. Маленький кусочек сала можно 
положить на какой-нибудь хрустящий хлебец».

Віктара Ганчарэнку выціснулі з ЦСКА
А яшчэ напярэдадні футбольныя спецыялісты і прадстаўнікі СМІ гадалі: ці дапрацуе беларускі трэнер у армейскай камандзе да канца сезона?

Вясной мінулага года, пас-
ля таго як ЦСКА прайграў 
піцерскаму «Зениту» 0:4, Віктара 
Ганчарэнку ўжо адпраўлялі ў 
адстаўку, а ў СМІ пачалося такое 
цкаванне, што Віктар Міхайлавіч 
махнуў на ўсё рукой і з’ехаў у 
Беларусь.

Затым, безумоўна, эмоцыі 
ўлягліся і ў трэнера, і ў яго 
крытыкаў, і ўсе сышліся на тым, 
што Ганчарэнка павінен вярнуцца ў 
каманду і працягваць працу.

Нядаўняе паражэнне ЦСКА ад 
«Зенита» не стала каталізатарам 
для новай порцыі крытыкі 
ў адрас Ганчарэнкі, бо яго і так 
крытыкавалі літаральна штодзень.

Хто толькі не шпурляў камяні ў 
агарод беларускага трэнера!

«Я першы сказаў, што Ганчарэнка 
не спраўляецца са сваімі абавязкамі, 
гэта бачна, – заявіў футбольны агент 
Дзмітрый Сялюк. – За ўвесь час пра-
цы ён не дасягнуў выніку. ЦСКА з ім 
становіцца ўсё горш, горш і горш.

Яшчэ мінулым летам яго трэ-
ба было адпусціць. Кіраўніцтву ўжо 
трэба зразумець: чым даўжэй яны 
будуць трымаць яго, тым горш буд-
зе камандзе. Тое, што чырвона-сінія 
кагосьці часам перамагаюць, нічога 
не азначае. На ўзроўні Лігі Еўропы 
яны не могуць выступаць.

Які сэнс яго трымаць? 
Ганчарэнка – гэта дробны трэ-
нер для дробнай каманды, ўзровень 
«Уфы», «Тамбова» альбо беларускага 
клуба. Чым хутчэй ён сыдзе, тым 
лепш. Віцю час ісці на выхад!»

Вядомы расійскі журналіст 
Васіль Уткін выказаўся пра 
Ганчарэнку больш далікатна: «Калі 
казаць пра яго трэнерскія здольнасці 
ў ЦСКА, то, на мой погляд, тут 
адбываецца цікавы феномен.

Праца ў ЦСКА паказвае: у 
Ганчарэнкі ёсць столь, у якую ён 
упіраецца. Упіраецца Віктар у пер-
шую чаргу ў тое, што рана ці позна 
калектыў перастае яго цярпець. Ён 
не прыхільнік гнуткай палітыкі, 
калі што, то адразу закручвае 
гайкі.

Між тым любая амбіцыйная 
каманда – гэта складанае, штод-
зённае выбудоўванне адносін з 
амбіцыйнымі людзьмі.

Я думаю, што шанцаў у 
Ганчарэнкі мала…»

На мінулым тыдні некато-
рыя расійскія СМІ паведамілі, 
што кіраўніцтва ЦСКА мае намер 
пакінуць Ганчарэнку на пасад-
зе галоўнага трэнера да заканчэн-
ня дзеяння кантракта (пагадненне 
з беларускім спецыялістам павінна 
было закончыцца летам гэтага года).

Але ўчора стала вядома: 
Віктар Ганчарэнка пакінуў паса-
ду галоўнага трэнера ЦСКА «па 
пагадненні бакоў».

Нагадаем, што Віктар Ганчарэнка 
ўзначальваў маскоўскую каман-
ду са снежня 2016 года. Пад яго 
кіраўніцтвам чырвона-сінія 
заваявалі Суперкубак Расіі і 
двойчы станавіліся сярэбранымі 
прызёрамі расійскай Прэм’ер-лігі.

Алесь СВЯТлАНІЧ.

ЦІКава

пОЛЕзнО знать ГРОмКОЕ дЕЛО

У академика Александра Белецкого  
забрали полмиллиона долларов
Деньги изъяли в доход государства по решению суда.

Как сообщала «Народная Воля», в феврале 
2019 года Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-корреспон-
дента НАН Беларуси, академика, лауреата 
Госпремии виновным в получении взяток.

Экс-директора РНПЦ травматологии и 
ортопедии Александра Белецкого задержали 
летом 2018 года. Бывший председатель КГБ 
Валерий Вакульчик рассказывал, что при 
обыске в гараже и по месту жительства у него 
нашли не только коллекцию дорогого алкого-
ля, но и 500 тысяч долларов наличными. Их 
арестовали. Белецкого приговорили к семи 
годам и шести месяцам лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Когда в Уголовный кодекс были внесены 
изменения, согласно которым исключалось 
дополнительное наказание в виде конфиска-
ции, академик обратился в суд.

«В связи со вступлением в силу закона 
Республики Беларусь от 19 июля 2019 года 
прошу прекратить исполнение приговора в 
части конфискации имущества и освобо-
дить меня от дополнительного наказания», 
– зачитывали в суде заявление Александра 
Белецкого.

«С учетом установленных по делу обсто-
ятельств Белецкий подлежит освобождению 
от назначенного дополнительного наказа-
ния в виде конфискации имущества, – цити-
ровал TUT.BY решение судьи Валентины 
Зенькевич. – Следует отменить арест, 
наложенный на имущество осужденного».

В решении суда, как отмечалось в публи-
кации, было перечислено всё, что вернут вра-
чу: две памятные монеты чемпионата мира по 
хоккею 2014 года; памятную монету святите-

ля Николая Чудотворца; деревянную коробку 
с блюдцем, подстаканником и ложкой; более 
125 тысяч долларов на счетах в банках; авто 
BMW X3; гараж и квартиру в Минске; здание 
в Ратомке; парковочное место; 65 тысяч евро; 
354.600 долларов; облигации на сумму в 15 
тысяч долларов; iPhone.

«Невероятно! Суд вернул осужденному за 
взятки академику Белецкому полмиллиона 
долларов!» – такие заголовки моментально 
разлетелись по интернету.

Но, как оказалось, долго радоваться ака-
демику и его семье не пришлось. По иску 
представителя Генеральной прокуратуры 
денежные средства почти сразу взыскали в 
республиканский бюджет.

В Генеральной прокуратуре отказались 

подробно прокомментировать данное дело, 
сославшись на то, что, мол, неудобно высту-
пать с комментариями, когда уже есть реше-
ние суда. Но объяснили, что деньги были 
взысканы в госбюджет на основании норм 
закона о борьбе с коррупцией «в интересах 
государства».

«Есть нормы закона, которые позволяют 
это сделать, – говорят в прокуратуре. – И 
это далеко не единичный случай. Академик 
Белецкий далеко не единственный, с кем так 
поступили».

Поскольку Генеральная прокуратура при 
подаче искового заявления освобождена от 
уплаты госпошлины, ее, по решению суда, 
должен оплатить Белецкий. Стоит заметить, 
что это было еще в феврале минувшего года.

Успела ли семья Александра Белецкого 
воспользоваться деньгами, которые суд 
постановил вернуть? Как проходила проце-
дура их возвращения и повторного изъятия? 
Средства перечислили на расчетный счет или 
привезли, грубо говоря, в том же чемоданчи-
ке, в котором их изъяли из гаража?

Как выяснила «Народная Воля», после 
того как на изъятые деньги следователь нало-
жил арест, они находились на хранении у 
государства. Физически после решения суда 
эти деньги никто семье Белецкого не возвра-
щал. Их вернули только юридически в связи 
с тем, что отменили конфискацию, но по иску 
Генеральной прокуратуры их сразу же и взы-
скали в республиканский бюджет.

Сейчас Александр Белецкий отбывает 
наказание в витебской исправительной коло-
нии № 3 в поселке Витьба.

Марина КОКТЫШ.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).
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СУДЬБА ЧЕЛОВЕКА

…В подмосковном Калининграде, где 
родился Юрий Пудышев, размещалось особо 
важное СКБ ракетно-космических систем. 
Звучало красиво: бюро академика Королева, 
но самих академиков было негусто, а больше 
– крутившего гайки люда.

И папанька крутил, из семьи сбежав-
ший вскоре после рождения первенца. Мать 
работала мотористкой – качала раствор. 
Тяжелая работа, весь день сына не виде-
ла – классическая уличная безотцовщина с 
самых ранних лет.

Папанька явился раз с конфетами в про-
масленном чемоданчике с гаечными клю-
чами. Малому года три тогда было, зака-
призничал: чужой дядька, конфеты вонючие 
– мать гостя и прогнала, не для того сына 
к гигиене приучала. Больше не приходил, 
потом совсем из города уехал – вот и всё.

Жили в бараке громадных, казалось, раз-
меров – от числа семей. Одни гуляют, другие 
отдыхают – пикник на обочине счастливой 
советской жизни.

Мать постоянно на работе, Юрок – под 
окнами, но равенство бережет от убогости: 
все барачные одинаково жили. Оттепель, 
заморозь, хрущевские все чудачества где-то 
фоном шли, мимо сознания рабочего люда. 
Пацанва собиралась с утра во дворе, играла 
в «расшибалку», ножики, гоняла мяч.

Как-то в компании прошелестело, что 
футболистам – старшим ребятам, игравшим 
в юношеской команде, – дают шоколад. Для 
Юры, знавшего только карамельки по празд-
никам, это был показатель, и он пошел запи-
сываться.

В классе «Б» город представляла команда 
«Вымпел», а мальчишек тренировал энтузи-
аст. Юрок, ему тогда лет десять было, сразу 
выделился скоростью, дриблингом. Носился 
за всех, куда звали, так попал на глаза олим-
пийскому чемпиону Николаю Тищенко, 
который с ключицей, перешел к нему в дет-
ский «Спартак». Играли на Ширяевке, но 
Юра и на клубную базу дорогу проторил: 
электричкой до Мытищ и три остановки 
до Тарасовки или, когда денег нет, пёхом. 
Садился и глазел, как тренируются масте-
ра – Папаев, Осянин, Хусаинов, Логофет, 
Маслаченко, вдыхал спартаковский воздух. 
Влюбился в играющую команду, а сам всю 
дорогу выступал за другие. Это как с жен-
щинами, говорит: одна для жизни, много 
для праздника, а есть еще – для мечты.

Из детского «Спартака» его в двенадцать-
тринадцать лет высортировали, зато зачис-
лили круче – в областные «Трудовые резер-
вы» с талонами на питание. Тренировались 
в Лужниках, по весне выезжали в Туапсе на 
южные сборы. Для мамы это было событие: 
сын – футболист, делом занят, чем во дворе 
беспризорничать, да и ей полегче. Валентина 
Ивановна замуж не выходила, всю любовь и 
здоровье на сына отдала.

В «Трудовых резервах» выбрали капита-
ном, неплохо выступали в союзном ведом-
ственном турнире. Раз в Орджоникидзе за 
первое место мальчишкам выдали по двад-
цать рублей – взял пару бутылок шампан-
ского во двор и на оставшуюся десятку – 
маме фруктов.

Похоже, тогда (самому кажется, что 
куда раньше) его и наставили взрослые – 
холодное лето пятьдесят третьего – пар-
ни, уличные авторитеты. Дали ряд запове-
дей – может, больше, но столько запомнил: 
уважать друзей, росшего по полям мака не 
жрать, не обижать женщин и не связываться 
– тогда чудно было слушать – с замужними.

Ближе к выпуску его взяли на заметку 
«Динамо» и ЦСКА…

***
…В Минск Пудышев приехал в бытность 

Евгения Горянского. Команда подобралась 
что надо: Боговик, Курнев, Байдачный, 
начавший входить в сок Прокопенко... 
Из Белокаменной по той же динамовской 
линии прислали еще одного «непрохонже» 
– пудышевского одногодка, нападающего 
Курненина. И пошли плестись кружева на 
манер спартаковских, турнирного результа-
та, однако, не приносившие.

За пределами поля – тоже кружева, 
только другого толка. Руководство респу-
блики видело, что интеллигентски мягкий 
Горянский не удерживает в рукавицах уда-

лой народ, и поставило над командой мили-
цейского генерала.

Да разве за ними уследишь?
Лихому холостяку выдали ключи от одно-

комнатной служебки на Танковой – пусти-
ли лису в курятник. Город невест Минск 
устроил его на все сто. Немеблированную 
квартирку Пудышев оформил экстравагант-
но, дав вольную знакомой художнице на 
роспись стен и получив микеланджеловские 
сюжеты, сомнительные для нашего чело-
века. «Как ты, советский офицер, можешь 
спать под крестом?!» – распекал его шеф 
Белсовета «Динамо» и, не добившись раска-
яния, сослал в общежитие. Но скоро понял, 
что было спокойнее, и вернул с ключами 
возможность готовиться к матчам по своим 
рецептам, для иных молодых противопока-
занным и неподъемным.

На его игре эта обратная сторона луны 
особенно не отражалась. У кого-то сбои-
ла стабильность, полз вес – скользили по 
наклонной, как талантливый сосланец из 
московского «Спартака» Игорь Григорьев, – 
а этому нипочем. Вагон здоровья при плей-
мейкерских возможностях и сумасшедшая 
жажда игры делали Пудышева ключевой 
фигурой на поле.

«Когда не катит, надо что-то делать: 
собраться, пивка попить или шампусика, 
поговорить душевно. Посидишь, сбросишь 
зажимы – а завтра, глядишь, масть пошла».

Случались и творческие удачи. Это с его 
легкой руки ресторан гостиницы «Минск» 
получил сначала народное, а потом уже 
и официальное название «Седьмое небо». 
Этаж шестой, а «небо» – седьмое: гениально 
ошибся в ориентации.

***
Дорогой скрипкой в оркестре минско-

го «Динамо» был Пудышев, совмещавший 
в себе спартаковскую легкость с исконно 
динамовским напором. Золотой возраст, 
двадцать пять, счастливо выпал на эру 
Малофеева.

С горящим тренером работалось. Наряду 
с сердцем Данко и павианами у того была 
целостная система, еще не застывшая, раз-
вивавшаяся на глазах, были лед, акробати-
ка, законы биохимии и биодинамики, были 
новые игровые принципы, которые разделя-
ли игроки. Команда прибавляла, завоевыва-
ла зрителя во всех городах.

Еще одно лыко в строку: Юрий оформил 
брак с терпеливой Светланой, их отношения 
скрепила дочь. Археоптерикса легче было 
окольцевать, чем этого весельчака, а тут 
добровольно. Кураторы команды облегченно 
вздохнули, в жизни бурного полузащитника 

наметились якоря.
Отметить время от времени победу или 

заглушить неудачу – для Пудышева это был 
ритуал. Его натуре требовалось общество

Кумиров узнавали на улицах, популяр-
ность зашкаливала, главное было не сойти 
с рельс, не загудеть со всеми здоровающи-
мися, каких было на каждом углу. В команде 
имелась маленькая устоявшаяся компания, 
куда нечасто брали Прокопа, потому что 
народный герой, а лишний шум ни к чему. 
Тихо ушли – тихо вернулись. Случалось, 
конечно, нарушать и не вовремя, после чего 
остро чувствовали вину и отрабатывали 
втройне. Несколько одежек на себя перед 
тренировкой – и выгонять, а потом и в 
игре. Тонкий психолог Малофеев это чув-
ство вины порой эксплуатировал.

***
...Ребячество Юрия Пудышева чуть не 

подвело. Отправился в «Журавинку» – 
народный ресторан, где динамовцев любили 
и играли футбольный марш при их появле-
нии. В разгар представления полузащитнику 
показалось, что за ним явилась не милиция, 
а много серьезнее – жена. Человеку надо 
чего-то бояться: смерти, Бога, начальства, 
ну или жены.

Самое любопытное, что пудышевская 
супруга – добрая, терпеливая женщи-
на, какая только и могла у него быть. 
«Моя толстушка», как он называет. Как-то 
уже в новое время пришла в «Раковский 
бровар», где сидели тренеры, – искала. 
Поздоровалась, улыбнулась усталой такой 
улыбкой, в какой были и смущение, и 
доброта, и понимание того, что этот крест 
ей нести до конца – с большим ребенком, 
который никогда не повзрослеет.

А тогда, в «Журавинке», Юрий испу-
гался, или неловко стало – сиганул в окно 
со второго этажа. Отбил пятки – ковылял 
потом домой на Немигу. Не наступить, а 
завтра ехать – ночь провел с компрессами, 
прикладывал детскую мочу. Доктора потом 
хвалили: «Спасла тебе доча карьеру».

Но наутро легче не стало. На мысочках 
добрел до поезда. В Москве прямиком в ЦС 
«Динамо» к Коле Толстых – приосанился, 
не показывая виду. Обошлось, отправили в 
Новогорск, где готовилась команда, а в чем-
пионате перерыв, за десять дней подлечился.

В команде много знакомых: Максименков, 
Минаев, Валера Газзаев, Головня – встре-
тили хорошо. Команда шла под вылет: в 23 
турах всего четыре победы, силы ушли на 
завоевание Кубка, а в чемпионате – послед-
нее место, выйти из штопора не могли. 
Первый матч Пудышева – с «Пахтакором», 

который шел предпоследним, – играли за 
четыре очка. И что думаете, Юрий забил на 
первой минуте. 5:0 выиграли, еще и Газзаев 
не реализовал пенальти. Грех не отпраздно-
вать – и в следующем туре получили 0:4 от 
«Торпедо». Севидов гуманные методы отбро-
сил, как сидоровых коз стал гонять, но ниче-
го, выдержали.

А когда в предпоследнем туре минский 
изгнанник за семь минут до конца забил 
«Арарату» и спас тем самым прописку в 
лиге, Севидов обнял после игры: «Я тебя 
выручил, а ты – меня...»

***
В 1985 году в Кубке кубков удачно сыгра-

ли, дошли до полуфинала. А дальше Сан 
Саныча Эдуард Васильевич сместил и 
стал по обыкновению вводить в состав 
новичков. Элитная молодежь: Кобелев, 
Добровольский, Колыванов – и возраз-
ить нечего. В восемьдесят шестом москов-
ское «Динамо» с ними едва не станет чем-
пионом страны. Пудышев в восемьдесят 
пятом еще играл, а в призовой год был уже 
под заменку: давали понять, что пора. Тут 

и повод подоспел: прилетели в Алма-Ату 
в разгар горбачевского сухого закона, а 
там друзья, Витя Карачун, место в основе 
не светит – отыграл за дубль и «налопал-
ся» так, что Малофеев не взял в самолет 
на обратный рейс. Гостя увезли на базу 
«Кайрата», проснулся утром – не понял, 
где находится, кругом люди с узкими гла-
зами...

В Москве, как водится, собрание, в луч-
шем костюме выслушал весть об отчисле-
нии, «спасибо за внимание!», и пошел.

Дальше был бег на месте. По выражению 
Пудышева, отправили по этапу. В Союзе 
много было динамовских команд, позва-
ли в прозябавший в хвосте первой лиги 
Ставрополь… Следом полгода в барнауль-
ском и год в самаркандском «Динамо». 
Новый жизненный опыт. Летели на игру 
в Курган-Тюбе в «кукурузнике» стоя, зато 
сверху увидел Сырдарью... Надоела жара 
– извольте вам холод. Незабываемые четы-
ре года в Якутске. Понятия не имел, куда 
подписался. Сел утром в ИЛ-86 и после 
восьми часов полета спустился по трапу в 
якутскую ночь. Болонья на куртке сверну-
лась в чешую, закурил – дым замерз: минус 
пятьдесят! Мать моя, это здесь играть?!

Встречающие ободрили: не обращай вни-
мания, – что-то накинули на плечи, повез-
ли в ресторан. Спросили: «Что тебе надо, 
чтоб не сбежал?» Брякнул пришедшее на 
ум: «Бальзаковскую женщину с квартирой и 
ванну шампанского». – «Все?» – «Все».

Играл, тренировал, видел северное сия-
ние и как вздымается Лена – не подумайте 
чего, река, ну, хотя и не река тоже... Поле 
гаревое, откуда там траве взяться, но кли-
мат сухой, здоровый, воздух – не нады-
шаться. Выходил ночью в минус 55, сни-
мал шапку – и нормально. Русские, якуты 
– без драки в ресторане не обходилось, но 
футболистов не трогали.

После Якутска завернул на годок в 
Нижневартовск, Курненин был главным 
тренером, последняя уже гастроль. Сорок 
стукнуло – и закончил. Из таких вояжей все 
с машинами возвращались, целевым ехали 
назначением, а Пудышев условий не ставил. 
Едва приезжал из очередного странствия, 
звонили домой: «Юра, надо помочь». Надо 
так надо. В семью офицерская зарплата шла, 
в Минск к тому времени и маму забрали. А 
в команде много ли надо: отвезут, привезут, 
накормят... Все были неденежные города – с 
тремя рублями прибыл, с тремя и убыл, но с 
впечатлениями и доброй памятью.

По возвращении поработал со Щекиным 
в минском «Динамо» Хвастовича, а там 
возник БАТЭ. Его, конечно, за имя брали, 
но держат теперь за другое: он шебутной и 
добрый. В Борисове тренеров хватает, куда 
важнее, что там, где Пудышев, – прекрас-
ная атмосфера, и все его шутки, подначки 
такие, как сам он, – не обидные, не злые.

***
Осенью-2010, когда Пудышеву было 

пятьдесят шесть, он установил свой един-
ственный рекорд, выйдя на поле на послед-
них минутах календарного матча чемпио-
ната. И теперь, на седьмом десятке, поду-
мывает обновить, снова выйти на поле: «Не 
для себя – чтобы наш восемьдесят второй 
вспомнили. Ты дай так одним штришком: 
надо, мол, выпускать пацана...»

И тут же: «Повеселей напиши, придумай 
что-нибудь для моих «бальзаков» (женщин 
бальзаковского возраста. – В.С.), чтобы 
порадовались... Снимок хороший дай, пусть 
посмотрят на чемпионское тело...»

Несколько лет назад в анкете (знал 
ведь, что напечатаю!) на вопрос «Наиболее 
ценимое качество в людях» написал 
«Продолжение банкета», «Наиболее цени-
мое качество в девушке» – «Грудь», а в 
графе «Боевые габариты (рост, вес)» – «176, 
80, 35 см стоя».

И здесь же: любимый фильм – «Весна на 
Заречной улице», книга – вся серия ЖЗЛ.

Поди пойми, где за всем стебом он 
настоящий, наш Питер Пэн – нестареющий 
мальчик, живущий в своей Нетландии с 
другими вечно юными детьми. А дети – 
особые люди, обитающие в своем мире и 
не очень хорошо понимающие взрослую 
скучную жизнь.

Жизнь и футбол Юрия Пудышева
На минувшей неделе в Беларуси простились с легендой белорусского футбола Юрием Пудышевым.

Вот выдержки из книги Василия Сарычева «Миг – и судьба»…

С Эдуардом Малофеевым.


